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آغاز روند کاهشی تورم مصرف کننده از خرداد ماه

کاهش ۸.۲ درصدی 
تورم نقطه به نقطه 

تولیدکننده

اسامی ۱۰ ایرلاین 
گرانفروش اعلام شد

تمامی پمپ بنزین ها 
کارت سوخت آزاد دارند
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سرمقاله

ضرورت تبدیل 
بخش غیرمولد به مولد

انتقال پــول حقیقــی از 
فعالیت هــای ســوداگرانه 
اقتصادی به بخش تولید می 
تواند گام بزرگی برای رشد 
اقتتصادی باشــد. اگر توان مقابله با فعالیت های 
دلالی و سوداگری فراهم باشد و عزم جدی دولت 
در راستای توقف دلالی در اقتصاد پیش برود، رشد 
صنعت به هدف تعیین شده نزدیک خواهد شد. 
همچنین اگر طرح مالیات ستانی و به عبارتی طرح 
مالیات از عایدی سرمایه از بخش های غیرمولد که 
سهم بالایی در اقتصاد کشور پیدا کرده اند، موفق 

اجرا شود، دلالی ...

  عبدالمجید شیخی، استاد 
اقتصاد
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رییس صندوق نوآوری و شکوفایی خبر داد:

اعطای وام اشتغال زایی 
قرض الحسنه به 
دانش بنیان ها

بازار ثانویه تامین مالی جمعی در نیمه اول امسال راه اندازی می شود

پذیرش شرکت های دانش بنیان در فرابورس
صفحه2

صفحه3

تامین  نیازهای  داخلی  به  کالاهای  صنعتی
رشد  ۸.2   درصدی   صنعت   در   سال   جاری   هدف گذاری   شد

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی از اعطای وام 
اشتغال زایی قرض الحسنه به شرکت های دانش بنیان 
در ازای به کارگیری فارغ التحصیلان دانشگاهی خبر 
داد. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، نشست 
مشترکی میان مدیران صندوق نوآوری و یک بانک 
قرض الحسنه برگزار شــد. در این جلسه طرفین 
بر گســترش همکاری ها تاکید کردند و مذاکراتی 
در زمینه افزایش حمایت بانک قرض الحســنه از 
شــرکت های دانش بنیان، اصــلاح روندهای ارائه 
تســهیلات، اقدام مشترک برای ســرمایه گذاری 
خطرپذیر و موضوعات دیگر صورت گرفت. در این 
جلسه دکتر محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق 
نوآوری و شکوفایی در سخنانی با بیان اینکه در نظام 
تأمین مالی نوآوری کشور، سه رکن بسیار خوشنام 
حضور دارند که سبب شــده اند فرایند تأمین مالی 
فناوری و نوآوری کشور در یک روند قابل تحسین به 
کار خود ادامه دهد، افزود: اولین رکن این نظام خود 
شرکت های دانش بنیان هستند که انصافاً از لحاظ 
عملکرد در میان اذهان عمومی، مسئولان و جامعه 
نخبگان خوشنام بوده اند و در شبکه بانکی کشور نیز 
از مشتریان خوش حساب محسوب می شوند. امروز 
نرخ نکول شرکت های دانش بنیان در شبکه بانکی 
زیر یک درصد است. در این زمینه خود بانک ها ابراز 
کرده اند که نسبت به گذشته تمایل بیشتری برای 
همکاری با شــرکت های دانش بنیان دارند. رئیس 
صندوق نوآوری و شکوفایی بیان کرد: رکن دوم این 
نظام که بیشتر به حوزه قرض الحسنه بازمی گردد 
بانک های قرض الحسنه هســتند که امروز ارتباط 
ویژه ای با شــرکت های دانش بنیان دارند. در حال 
حاضر ۲ بانک های قرض الحسنه توانسته اند اتفاقات 

خوبی را در زمینه حمایت...

اجتماعی

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش ضمن بیان اینکه شهریه مدارس 
غیردولتی برای ســال تحصیلی جاری اواخر خرداد 
ماه مشخص می شــود گفت: عدد شهریه برای سال 
۲ـ۱۴۰ هنوز مشخص نشده است و تا  تحصیلی ۱۴۰۳
زمان اعلام آن، مدارس می توانند با شهریه سال جاری 
به صورت علی الحساب ثبت نام ها را انجام دهند. احمد 
محمودزاده درباره سقف شــهریه دریافتی مدارس 
غیر دولتی به هنگام ثبت نام برای ســال تحصیلی 
۱۴۰۳ـ۱۴۰۲، اظهار کرد: عدد شــهریه برای سال 
تحصیلی ۱۴۰۳ـ۱۴۰۲ هنوز مشخص نشده است. 
اواخر خرداد ماه این رقم مشــخص می شود و تا آن 
زمان مدارس می توانند با شهریه سال جاری به صورت 

علی الحساب ثبت نام ها را انجام دهند.
وی درباره شهریه مدارس غیر دولتی در سال جاری 
نیز توضیح داد: شهریه ثابت سال ۱۴۰۱ از ۲.۵ میلیون 
تومان تا ۳۷ میلیون تومان بود. البته برخی از مدارس 
به علاوه این شهریه ثابت، ۳۸ درصد نیز شهریه اضافه  

بابت فوق برنامه و مکمل دریافت می کردند.
رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه تعیین ســقف و کف 
شــهریه فرمول خاصی دارد و ما حدود شش ماه بر 
روی این فرمول ها کار کرده ایم، افزود: بنابراین افزایش 
درصدی برای شهریه مدارس غیر انتفاعی نخواهیم 
داشــت بلکه میزان شــهریه مدارس غیر دولتی به 

عملکرد مدرســه نسبت به سال گذشــته، امکانات 
و تجهیزات مدرسه بســتگی دارد. شهریه مدارس 
غیر دولتی در ســال ۱۴۰۳ـ۱۴۰۲ اواخر خرداد ماه 
سال جاری ابلاغ می شود و تا آن زمان همه مدارس 
موظف اند شهریه سال جاری را از خانواده ها دریافت 
کنند. محمودزاده با بیان اینکــه  انتظار داریم اولیاء 
با توجه به شــهریه قانونی که ما بــرای مدارس غیر 
انتفاعی تعیین کرده ایم، به مــدارس پول پرداخت 
https:// کنند، تاکید کرد: اولیا می توانند وارد سامانه

mosharekatha.ir/ شــوند و با جستجوی نام 
مدرسه، شهریه تعیین شده برای مدارس که مربوط 
به سال تحصیلی ۱۴۰۱_۱۴۰۲ اســت را بینند و 
متناسب با آن شــهریه پرداخت کنند. از موسسین 
نیز خواهش می کنیم بیشتر از آنچه برایشان تعیین 
کرده ایم از اولیاء، شهریه نگیرند. وی در بخش دیگر 
سخنان خود با تاکید بر اینکه سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی وزارت آموزش و پــرورش به جد با مراکز 
غیر انتفاعی که بیش از شهریه های تعیین شده پول 
دریافت می کنند،  برخورد می کند، افزود: از مطبوعات 
و رسانه ها درخواست داریم تخلفات برخی مدارس 
که خارج از چارچوب تعیین شــده از مردم شهریه 
دریافت می کنند را عادی سازی نکنند. طوری درباره 
این مدارس بیان نشود که گویی گرفتن شهریه های 
بالا عادی است و تمامی مدارس غیر دولتی بیشتر از 

شهریه های تعیین شده از مردم دریافت می کنند.

محمد حاتمی معتقد است: حتی یک روز تاخیر 
هم در ماجرای ساماندهی تئاتر شهر دیر است. 
یک بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون معتقد است: 
ضرورت ساماندهی حریم  تئاتر شهر به شکلی 
اســت که حتی یک لحظه دیرتر اقــدام کنیم، 
شرایط نابسمان محیط پیرامونی این مجموعه 

بدتر می شود.
به گزارش روابط عمومی مجموعه تئاتر شــهر، 
محمد حاتمی بازیگر تئاتر، ســینما و تلویزیون 
ضمن تاکید بر ضرورت آغاز عملیات ساماندهی 
حریم تئاترشهر از نابسمانی های پیش آمده در 
محیط پیرامونی مجموعه توضیح داد: مجموعه 
تئاترشهر در سالهای نه چندان دور حریم داشت 
و اگر منظورمــا از »حریم« همان »حفاظت« از 
مجموعه اســت که باید بگوییم متاسفانه دیگر 

وجود ندارد.
وی افزود: ضرورت وجود یک حریم مشخص برای 
محیط پیرامونی مجموعه ای چون تئاترشــهر، 
امری اجتناب ناپذیراســت که متاسفانه سالها 
پیش بنا به تصمیماتی برداشــته شد اما اکنون 
با توجه به شرایط بسیار نابسامانی که درمحیط 
خارجی تئاترشــهر پیش آمده اجرای عملیات 
تعیین حریم همانند دیگرمجموعه های فرهنگی 
مانند تالار وحدت بســیاری ضروری به نظر می 

آید. چرا که اینجا یک مجموعه فرهنگی است که 
هم برای شهروندان دوستدار فرهنگ و هنر و هم 

برای اهالی تئاتر بسیار ارزشمند است.
این بازیگربا ســابقه تئاتر در بخــش دیگری از 
صحبت های خود بیان کرد: شــاید تا به امروز 
توجه به ماجرای حریم ضرورتی نداشت، ولی اگر 
اکنون تصمیم و اراده ای برای این موضوع وجود 
دارد، باید هرچه زودتر کار آغاز شــود چرا که به 
نظرمن حتی یک لحظه تاخیــر در این تصمیم 
دیراست. موضوع تعیین و آغاز عملیات اجرایی 
در این زمینه امری ضروری و اجتناب ناپذیراست 

که باید هرچه زودتر کارها آغاز شود.
حاتمی گفت: مجموعه تئاتر شهر یک ساختمان 
استثنائی برای شــهروندان، علاقه مندان تئاتر 
و هنرمندان این عرصه اســت که هم به جهت 
معماری منحصر به فردی که دارد و هم به جهت 
اینکه برای بســیاری از اهالی تئاتر نقش مرکز 
تئاتر ایران را ایفا می کنــد، دربرگیرنده ارزش 
های فراوانی است که نباید در این اوضاع و احوال 
بد باشد. شــایان ذکر اســت طی روزهای اخیر 
تعدادی از هنرمندان عرصه تئاتر ضمن انتقاد از 
وضعیت فعلی حریم مجموعه تئاترشهر خواستار 
رســیدگی فوری مدیران و نهادهای مختلف در 

این زمینه شده اند.

معاون توســعه همکاری های علمی و فرهنگی 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و رئیس مرکز 
اسلامی مســکو دیدار و جوانب تقویت مناسبات 
فرهنگــی و دینی دو کشــور را بررســی کردند. 
محمدرضا بهمنی، معاون توســعه همکاری های 
علمی و فرهنگی ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 
اسلامی و حجت الاســلام والمسلمین بخت آور، 
رئیس مرکز اسلامی مسکو دیدار و گفت وگو کردند.
در این دیدار که حجت الاســلام والمســلمین 
طهماسبی، معاون مرکز اسلامی مسکو، مسعود 
احمدوند، رایزن فرهنگی کشورمان در روسیه و 
زهره حمدیه، کارشناس این نمایندگی فرهنگی 
حضور داشتند، جوانب تقویت مناسبات فرهنگی 
و دینی دو کشور و بهره مندی از فضای مثبت میان 

متولیان این دو بخش، بررسی شد.
بهمنی ضمن برشــمردن فعالیت هایی که ذیل 
رویکــرد جدید ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 
اسلامی تعریف می شوند، روسیه را دارای ظرفیت 
بالای همکاری های دو کشــور به ویژه در حوزه 
اجتماعی ســازی فعالیت هــا و توجــه به عموم 
جامعه مخاطبان در کنار نخبگان دانســت. وی 
در ادامه افزود: حوزه هــای فرهنگی به خصوص 
حوزه سینما، انیمیشــن، بازی ها، هنر و ادبیات و 

استفاده از ظرفیت بزرگ مســلمانان روسیه که 
دارای پیشــینه تاریخی در این کشور هستند، از 
 جمله مواردی هستند که بایســتی مورد توجه 

در برنامه ریزی ها قرار گیرند.
بهمنی با اشاره به کتاب »تاریخ اسلام در روسیه« 
مشتمل بر اسناد منحصر به فرد حضور مسلمانان 
در این کشور و شــرح زندگی شیوخ، ترجمه این 
کتاب را به زبان فارسی مفید ارزیابی کرد. معاون 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی با تأکید بر 
حضور اندیشه ای مرتبطین حوزه در کنار حضور 
مناســکی، اســتفاده از فرصت و زمینه مناسب 
گســترش همکاری ها در این عرصــه را در زمره 

اولویت ها جای داد.
در ادامه، حجت الاسلام والمســلمین بخت آور با 
اشــاره به نقش مهم و اساسی ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اســلامی در حوزه دیپلماسی فرهنگی و 
عرصه بین الملل، روسیه را یکی از ظرفیت های مهم 
در جهت پیشبرد این امر ذکر کرد. وی توجه بیشتر 
به لایه های مردمی در کنار بعد رســمی مناسبات 
را بســیار مهم و ضروری عنوان نمود. در پایان این 
دیدار،  معاون سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی از 
بخش های مختلف مرکز اسلامی مسکو بازدید کرد و 

در جریان فعالیت های این مرکز قرار گرفت.

معاون حقوقی ریاست جمهوری از تصویب لایحه 
مقابله با تحریم و حمایت از اشخاص تحریم شده 
ایرانی در هیئت دولت خبر داد. به گزارش تسنیم، 
محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور اظهار 
داشت: لایحه پیشنهادی معاونت حقوقی رئیس 
جمهور درباره نحوه مقابله با تحریم بیگانگان و 
حمایت از اشخاص تحریم شده ایرانی و پیگیری 
حقوق تحریم شدگان در مراجع بین المللی روز 

گذشته به تصویب هیئت وزیران رسید.

وی افزود: با اینکــه جمهوری اســلامی ایران 
بیشترین خسارات را از ناحیه تحریم ها متحمل 
شده است هیچ گاه از طرف دولت لایحه ای برای 
مقابله با تحریم ها تقدیم مجلس شورای اسلامی 
نشده بود. معاون حقوقی رئیس جمهور بیان کرد: 
این لایحه در طول یک سال گذشته با همکاری 
وزارت امــور خارجه و کارشناســان حقوق بین 
الملل تهیه و در کمیســیون سیاســی و دفاعی 

دولت به تصویب رسیده است.

رییس جمهور گفت: مساله اشتغال جوانان و رفع 
مشکل مسکن از دغدغه های دولت سیزدهم در 

آذربایجان شرقی است. 
آیت الله ســیدابراهیم رییســی در بدو ورود به 
تبریز افزود: تمــدن آذربایجــان از کهن ترین 
تمدن های ایران اســلامی اســت و این تمدن 
کــه دارای پشــتوانه عظیم فرهنگی اســت نه 
فقط برای آذربایجان بلکه برای ایران اســلامی 
و جهان اســلام اســت. وی ادامه داد: در جمع 
مردم بسیار خوب آذربایجان هستیم و مصوبات 
دور اول ســفرها را پیگیری خواهیــم کرد که 
برخی از آنها به اتمام رســیده و وعده ما به مردم 
آذربایجان اجرایی می شــود و همچنین در این 
 سفر آنچه که نیاز استان است بررسی و مصوب 

می شود.
آیت الله رییسی با بیان اینکه آذربایجان شرقی 
استان فرهنگی، گردشــگری و قطب صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی اســت ، گفت: این استان 
ظرفیت های بسیاری دارد و سرمایه اصلی استان 
جوانان آن است و کارهای بســیار بزرگی انجام 
شده و خواهد شــد. وی گفت: در دور اول سفر 
به استان امکان سفر به شهرســتان ها به دلیل 
وضعیت کرونایی وجود نداشت اما در این سفر با 
توجه به متفاوت شدن شرایط به برخی از شهرها 
ســفر خواهیم کرد.رییس جمهــور اضافه کرد: 
خبرهای خوشــی را در آذربایجان شنیده ایم و 
بعد از این نیز بسیار خواهیم شنید، زنان و مردان 
فرهیخته استان اهل علم و دانش و فرهیختگی 

هستند.
وی تاکید کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
فرمودند آینده روشنی خواهیم داشت و مشکلاتی 
که امروز موجب رنج مردم است به دست جوانان 
برطرف می شــود.آیت الله رییســی ادامه داد: 
وضعیت مصوبات سفر و مصوبات دور دوم به مردم 
اعلام خواهد شــد مهمترین مساله رفع بیکاری 
و ایجاد اشتغال و مساله مســکن و رفع مشکل 
مسکن است که اقدامات خوبی انجام شده است 
ولی باید کامل شود.در بدو ورود آیت الله رئیسی 
به فرودگاه تبریز یکی از نخبگان جوان ضمن خیر 

مقدم چشم انداز ظرفیت های فناوری استان را 
روشن عنوان کرد.

دیدار با فعالان صنعت چــرم از برنامه های ویژه 
سفر دوم است .حضور در شرکت تراکتورسازی 
و افتتاح ۶ محصول جدیــد همچنین حضور در 
شرکت ماشــین ســازی تبریز و جشن احیای 
واحدهای راکد از دیگر برنامه های رییس جمهور 

در این سفر است.
دیدار مردمی رییس جمهــور در محوطه ارک 
تبریز برگزار می شــود و آیت الله رئیسی در این 
ســفر با علما، کارآفرینان و هنرمندان اســتان 
دیدار خواهند کرد.افتتاح ایستگاه خاوران ، طرح 
انتقال آب سد گرمی چای به میانه و طرح هیپ 
لیچینگ مس سونگون از جمله برنامه های این 

سفر است.
آیت الله ســیدابراهیم رییسی در قالب پنجمین 
سفر از دور دوم ســفرهای استانی به آذربایجان 
شرقی سفر کرده است و برای این سفر ۲۲۰هزار 
میلیارد تومان اعتبار و تســهیلات برای استان 
پیش بینی شده اســت. از مجموع اعتبارات۱۹ 
هــزار و ۳۷۳ میلیارد تومانی ســفر اول رییس 
جمهور به آذربایجان شرقی تاکنون هشت هزار 
میلیارد تومان اختصاص یافته و برخی از مگاپروژه 
های استان که در سال های گذشته متوقف شده 
بود با تزریق اعتبارات از محل منابع سفر استانی 
فعال شــده و آماده بهره برداری است.میانگین 

پیشرفت فیزیکی پروژه ها ۶۲ درصد است.
تعهد اســتان برای اجرای پروژه ها در سال اول 
تعداد ۲۷ پروژه بود که در این راســتا برای ۱۲ 
پروژه تخصیص ۱۰۰ و بیشتر از ۱۰۰ درصدی 
محقق شــده و عملیات ۱۵ پروژه نیــز به اتمام 
رسیده اســت. در ســفر اول رییس جمهور به 
آذربایجان شــرقی ۱۲ هــزار میلیــارد تومان 
تســهیلات برای واحدهای تولیدی و خدماتی 
در چهار بخش گردشگری، صنعت، کشاورزی و 
پارک علم و فناوری در نظر گرفته و مقرر شد طی 
۲ سال پرداخت شــود که ۶ هزار میلیارد تومان 
مربوط به ســال اول به صــورت کامل پرداخت 

شده است.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت با بیان 
این که میانگین تعداد اقلام دارویی تجویزی در یک 
نسخه در کشــور ما ۳.۶ تا ۴.۱ قلم دارو است، گفت: 
مصرف برخی از داروها مانند آنتی بیوتیک ها در کشور 
ما بالا است. به گزارش تسنیم، یونس پناهی در مراسم 
افتتاحیه دوازدهمین همایش داروسازی بالینی ایران 
که امروز چهارشنبه در سالن همایش های رازی برگزار 
شــد، اظهار کرد: یکی از شــعارهای جدی دولت ها 
همواره پوشش همگانی سلامت است جهت تأمین این 
امر از ادبیاتی با عنوان بهره وری نظام سلامت استفاده 
می شود که وقتی آن را مورد ارزیابی قرار دهیم یکی از 
جدی ترین چالش ها کارآمدی این نظام است. اگر در 
کشور به دنبال پوشش همگانی سلامت و ارتقای نظام 
سلامت باشیم باید چند مورد را اصلاح کنیم که یکی 

از این موارد اصلاح تجویز منطقی دارو است.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت بیان کرد: 
در سازمان غذا و دارو کمیته ای برای مصرف دارو وجود 
دارد که در آن به اهمیت مصرف منطقی دارو تاکید 
می شود اکنون میانگین تعداد اقلام دارویی تجویزی 
در یک نسخه در کشور ما ۳.۶ تا ۴.۱ قلم دارو است. 
در کشــور ما مصرف برخی از داروها نیز مانند آنتی 

بیوتیک ها بالا است که باید به آن توجه شود.
وی ادامه داد: بحث مصرف غیرعلمی و غیرکاربردی 

کورتیکواستروئید از دیگر موارد مصرف بی رویه دارو 
است. پناهی اضافه کرد: در بحث مرجعیت علمی تولید 
علم و فناوری اهمیت بالایی دارد چراکه سرعت تولید 
علم در کشورهای منطقه بالاست. اقتصاد دانش بنیان 
نیز نکته بعدی در مرجعیت علمی است. بحث ترجمان 
دانش نیز در بحث مرجعیت علمی مهم است نیروی 
انسانی نیز از دیگر موارد مهم به شمار می آید که باید 
قدردان نخبگان باشــیم. حضور داروسازان در مراکز 
تحقیقاتی باید زیاد شود. همچنین باید در تهدیدات 
حوزه سلامت به بار بیماری ها توجه شود و برای این 
امر برنامه داشــت. معاون تحقیقات و فناوری وزارت 
بهداشت با تاکید بر استفاده از علوم جدید عنوان کرد: 
باید به علوم جدیــد روی بیاوریم؛ ژن درمانی، هوش 
مصنوعی و مهندسی بافت، از جمله موارد مهم است 
که باید آن را مورد توجه قرار داد. وی یادآور شد: بهبود 
شاخص سلامت و کاهش هزینه های سلامت یکی از 
ماموریت های مهم داروسازان است برای کاهش بار 
بیماری باید القائات را کم کنیم و توصیه مراقبت های 
پیشــگیرانه را مورد توجه قرار دهیم. بر اساس اعلام 
وزارت بهداشت میانگین تجویز دارو در هر نسخه در 
جهان ۱.۵ قلم است اما در کشور ما حدود ۴ قلم دارو در 
 هر نسخه نوشته می شود که بیش از دو برابر استاندارد 

جهانی است. 

تصویب لایحه مقابله با تحریم و حمایت از اشخاص تحریم شدهاعلام »شهریه« مدارس غیردولتی در اواخر خرداد

اشتغال و مسکن دغدغه دولت در آذربایجان شرقی است

مصرف آنتی بیوتیک در کشور بالاست

سياسیفرهنگی 

ساماندهی تئاتر شهر را جدی بگیرید

تأکید بر تقویت تعاملات فرهنگی و دینی میان ایران و روسیه



اقتصاد2
ایران

تمامــی پمپ بنزین ها کارت 
سوخت آزاد دارند

وزیر نفت گفــت: هیچ جایگاهی در کشــور 
حق ندارد اعلام کند که کارت سوخت ندارد، 
چرا که همه جایگاه داران کارت سوخت آزاد 
جایگاه را در اختیــار دارند. جواد اوجی، وزیر 
نفت در خصوص کاهش تعــداد کارت های 
آزاد در جایگاه های ســوخت اظهار داشــت: 
یک تعدادی از کارت های جایگاه ها را محدود 

کرده ایم.
وزیر نفت خاطرنشان کرد: هیچ جایگاهی در 
کشور حق ندارد اعلام کند که کارت سوخت 
ندارد، چرا که همه جایگاه داران کارت سوخت 

آزاد جایگاه را در اختیار دارند. 
وی افــزود: تعداد کارت هــای آزاد جایگاه ها 
را نسبت به گذشــته کاهش داده ایم؛ مردم 
هم خوشبختانه همکاری می کنند تا بیشتر 
 از کارت های ســوخت شــخصی اســتفاده 

شود.

تازه ترین آمار متقاضیان یارانه 
دستمزد

بر اســاس نتایج اجرای طرح یارانه دستمزد 
بیش از ۴۲ هزار نفر داوطلب متقاضی ثبت نام 
کرده و بیــش از ۳۶ هزار نفــر موفق به عقد 
قرارداد و جذب بازار کار شده اند. طرح یارانه 
دســتمزد از جمله طرح های موثر وزارت کار 
در حوزه اشــتغال و بازار کار به شمار می رود 
که بر اســاس آن درصورت جذب نیروی کار 
شــغل اولی در واحدهای اقتصادی توســط 
کارفرمایــان ۳۰ درصــد مبلــغ دســتمزد 
مصوب شــورای عالی کار به شــکل یارانه از 
 طرف دولت به مدت یک سال به کارفرمایان 

پرداخت می شود.
طــرح یارانــه دســتمزد با هــدف کاهش 
هزینه هــای بکارگماری نیــروی کار جدید 
برای کارفرمایان و بــه منظور پایداری تولید، 
حفظ اشــتغال، افزایش فرصت های شغلی و 
حمایت از بنگاه های خصوصــی و تعاونی در 
کشور به اجرا درآمده و مناطق کم برخوردار 
از اشــتغال در اولویت اجرای این طرح قرار 
دارند. شغل اولی ها، فارغ التحصیلان، جوانان 
بیــکار جویــای کار و همچنیــن بنگاه  های 
اقتصادی رســمی فعال در شهرســتان های 
 کــم برخــوردار جامعــه هدف ایــن طرح 

را تشکیل می دهند.
نتایج گــزارش عملکرد اجرای طــرح یارانه 
دستمزد بیانگر آن است که تاکنون ۴۲ هزار 
و ۵۹۰ نفر در این طــرح ثبت نام کرده اند که 
از این تعــداد ۳۶ هزار و ۴۰۵ نفــر موفق به 
انعقاد قرارداد کار شــده اند. این نتایج نشان 
می دهد که تعداد متقاضیان یارانه دســتمزد 
نســبت به ماه های گذشــته افزایش داشته 
و قراردادهــای بیشــتری منعقــد شــده و 
۶۹۹۱ کارفرما نیز از طرح اســتقبال کردند. 
در بررســی استانی اســتان های خوزستان، 
مازندران و کرمانشاه بیشترین تعداد داوطلب 
 و جوینــده کار ثبت نــام شــده را بــه خود 

اختصاص داده اند.
شــرایط بهره مندی از مزایای طــرح یارانه 
دســتمزد به این نحو اســت که داوطلبان و 
جویندگان کار باید مدرک تحصیلی دیپلم و 
بالاتر داشته باشند و سن آنها از ۳۷ سال تمام 
بیشتر نباشد؛ شرط سنی برای زنان سرپرست 
خانوار جوینده کار نیز تا سقف ۴۵ سال تعیین 

شده است.
طرح پرداخت یارانه دستمزد با هدف تحرک  
بخشی به ایجاد اشــتغال در بنگاه  های خرد، 
کوچک و متوســط و همچنین زمینه  سازی 
برای اشــتغال دانــش  آموختــگان مقاطع 
تحصیلی دیپلم و بالاتر، ارتقاء مهارت و کسب 
تجربه توســط جوینــدگان کار به خصوص 
گروه شغل  اولی  ها از طریق تعامل با نیروهای 
متخصـص و با تـــجربه، انتـقال یافـته  های 
جـدید دانش و فـــناوری به بنگاه اقتصادی 
و ســرمایه گذاری در بخش  هــای تعاونی و 

خصوصی تدوین شده است.
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی این طرح 
را با هدف کاهش هزینه های اشتغال نیروی 
کار جدید برای کارفرمــا به منظور پایداری و 
توسعه تولید و اشــتغال، افزایش فرصت های 
شــغلی در بازار کار و حمایــت از بنگاه های 
بخــش تعاونی و خصوصی به اجــرا درآورده 
که به اعتقــاد فعالان اقتصــادی، اجرای آن 
 موجب تحــرک و رونق بازار کار و اشــتغال 

کشور می شود.

اخبار

فرابــورس  مدیرعامــل 
ایــران از مهم ترین برنامه 
های امســال این سازمان 
را تجدیــد ســاختار بازار 
شــرکت های کوچــک و 
متوســط عنوان کرد تا شــرکت های دانش بنیان 
کوچک و اســتارتاپ ها در این بازار پذیرش شوند.  
محمدعلی شــیرازی در نشســت خبــری که در 
پانزدهمین نمایشگاه صنعت مالی در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللی برگزار شد، اعلام کرد: 
سال گذشــته ۱۷ عرضه اولیه داشتیم که پذیرش 
و عرضه تپسی به عنوان نخســتین استارتاپ بازار 

سرمایه انجام شد.
وی به پذیره نویســی چهاردر فرابورس شــرکت 
در فرابورس اشــاره کــرد و افزود: در این ســال 
اولین پذیرش صندوق اهرمــی و صندوق املاک 
و مســتغلات رقم خــورد. مدیر عامــل فرابورس 
ایران خاطرنشــان کرد: در این بازار شاهد پذیرش 
۲۲ صنــدوق قابل معاملــه ETF و یک صندوق 
سرمایه خصوصی بودیم. شیرازی با بیان اینکه سال 
گذشته نخستین صندوق اهرمی و صندوق املاک 
و مســتغلات در بازار پذیرش شد، تصریح کرد: در 
ابتدای امسال نخستین اوراق قرضه الحسنه منتشر 

شده است.

وی با یادآوری اینکه پذیرش شــرکت های دانش 
بنیان و صندوق های جســورانه نیز دنبال شد و در 
پایان سال ۱۴۰۱ بزرگ ترین صندوق جسورانه را 
پذیرش کردیم، درمورد برنامه های سال جاری این 
شرکت، گفت: مهم ترین برنامه ای که در دستور کار 
قرار گرفته است، راه اندازی بازار توافقی است، این 
بازار برای شرکت هایی است که سهامی عام هستند 

و شرایط پذیرش در بازارهای اصلی را ندارند.

مدیرعامل فرابــورس ایران تاکید کــرد: در ادامه 
اقدامات انجام شده به دنبال فعال سازی بازار سوم 
هستیم که این اقدام نیز با همکاری سازمان بورس 
دنبال می شود. شیرازی همچنین اظهار داشت: این 
بازار مختص شرکت های سهامی خاص است و در 
این میان در تلاش هستیم تا با تخصیص ساختار به 

پذیرش استارتاپ ها در بازار بپردازیم.
وی با یادآوری اینکه به دنبال تجدید ساختار بازار 

شرکت های کوچک و متوسط هستیم، گفت: هدف 
از این اقدام این اســت که شرکت های دانش بنیان 
کوچک و اســتارتاپ ها در این بازار پذیرش شوند. 
مدیرعامل فرابورس ایران از دیگر ابزارهای فرابورس 
تامین مالــی جمعی عنوان کرد که امســال رونق 
بیشتری می گیرد. شیرازی اظهار داشت: با توجه 
به ارتقای حاکمیت شرکتی، تاکید بیشتر بر رعایت 
الزامات حاکمیت شرکتی در ناشران فرابورسی از 
دیگر اقدامات در دستور کار برای سال ۱۴۰۲ است. 
این امر تضمین کننده بازاری ایمن به لحاظ حفظ 

منافع عموم سهامداران خواهد بود.
وی همچنیــن درخصوص برنامــه فرابورس برای 
توسعه ابزارهای نوین، اعلام کرد: آیین نامه اجرایی 
تامین مالی جمعی تدوین شــده اســت و در سال 
جاری تلاش بر رونق این موضوع داریم. شــیرازی 
خاطرنشان کرد: همچنین در بازار ثانویه بر تامین 
مالی جمعی تمرکز خواهیم کرد و در تلاش هستیم 

تا در ۶ ماه نخست این بازار راه اندازی  شود.
به گفته وی، اکنون ۱۸ ســکوی تامین مالی وجود 
دارد و مصمم هســتیم تا این تعــداد به طور ویژه 
افزایش یابــد. مدیرعامل فرایورس ایــران با بیان 
اینکه اکنون برخی از سکوهای تامین مالی با وجود 
اینکه دارای مجوز هستند اما دارای عملکرد فعالی 
نیستند، گفت:  در این خصوص نیز مهلت مقرری 
درنظر گرفته می شــود و در صورت عدم عملکرد 

فعالانه، مجوز آنها لغو می شود.

بازار ثانویه تامین مالی جمعی در نیمه اول امسال راه اندازی می شود

پذیرش شرکت های دانش بنیان در فرابورس 

آغاز روند کاهشی تورم مصرف کننده از خرداد ماه
کاهش ۸.۲ درصدی تورم نقطه 

به نقطه تولیدکننده
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره 
به روند نزولی تــورم تولیدکننده در ماه های 
فروردین و اردیبهشت امسال براساس گزارش 
بانک مرکزی، اعلام کرد: روند کاهشی تورم بر 
اساس شاخص قیمت مصرف کننده با وقفه از 

خرداد ماه رخ خواهد داد.
داود منظور در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی با اشــاره به گزارش بانــک مرکزی، 
نوشت: تورم ۱۲ ماهه بر اساس شاخص قیمت 
تولیدکننده در فروردین به ۳/۳۷ درصد و در 
اردیبهشت به ۶/۳۶ درصد رسیده است. وی 
افزود: همچنین تورم نقطه به نقطه بر اساس 
شاخص قیمت تولیدکننده در فروردین ۷/۴۰ 

درصد و در اردیبهشت ۴/۳۲ درصد است.
رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور تاکید 
کرد: روند کاهش تورم بر اساس شاخص قیمت 
مصرف کننده با وقفه از خرداد ماه آغاز خواهد 
شد. جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا به ریاست آیت الله ســید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور برگزار شد. »محمدرضا 
فرزین« رییس کل بانک مرکزی در این جلسه 
گزارشی از کاهش ۸.۲ درصدی تورم نقطه به 
نقطه شاخص بهای تولیدکننده در اردیبهشت 

امسال به نسبت سال قبل ارائه کرد.
وی با اشاره به کاهش قابل توجه تورم ماهانه 
بخش تولید در اردیبهشت سال ۱۴۰۲ نسبت 
به اردیبهشت سال های ۱۴۰۱-۱۴۰۰ گفت: 
تورم ماهانه اردیبهشت سال ۱۴۰۲ در حالی 
به ۳.۲ درصد رســیده اســت که این رقم در 
سال های ۱۴۰۱-۱۴۰۰ به ترتیب ۵.۸ و ۹.۷ 

درصد بوده است.
فرزین ادامه داد: تورم نقطه به نقطه شاخص 
بهای تولیدکننده در اردیبهشت سال جاری 
با ۸.۳ درصد کاهش نسبت به ماه قبل به رقم 
۳۲.۴ درصد رســید؛ این در حالی اســت که 
تورم نقطه به نقطه در اردیبهشت ۱۴۰۰ عدد 
۱۰۳.۱ درصد را ثبت کرده است. رییس کل 
بانک مرکزی بخشی از این کاهش را ناشی از 
مدیریت منابع و مصارف ارزی و جلوگیری از 
درگیر شدن نظام تولیدی با تنش های ارزی 
در چارچوب سیاســت تثبیت بانک مرکزی 
دانست و پیش بینی کرد: با تداوم سیاست های 
حمایتی بانک مرکزی شاهد کاهش هزینه های 
تولیدکنندگان در ماه های آینده خواهیم بود 
که این اتفاق تاثیر قابل توجهی بر کاهش تورم 
در بهای کالا و خدمــات در ماه های پیش رو 

خواهد داشت.

ظرفیت پالایش گاز در تابستان 
افزایش می یابد

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی 
گاز گفت: تولیدپالایشگاه های گازی کشور در 
تابستان امسال نســبت به تابستان پارسال، 
بیش از هفــت میلیارد مترمکعــب افزایش 

می یابد.
احمد زمانی مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید 
شــرکت ملی گاز با اشــاره به آغاز تعمیرات 
اساسی پالایشگاه های گازی کشور گفت: در 
این فصل سال، تاسیســات پالایشی در حال 
تعمیرات اساســی و آماده شدن برای ورود به 
تولید زمستانی هستند تا بتوانیم مانند سال 
گذشته، تولید حداکثری را در فصل سرد سال 

داشته باشیم.
وی همچنیــن با اشــاره به تلاش هــا برای 
بهینــه ســازی فرآیند هــای تولیــدی در 
پالایشــگاه های گازی درباره تامین گاز مورد 
نیاز مصرف کنندگانی مانند نیروگاه ها افزود: 
امســال بیش از هفت میلیارد مترمکعب به 
واســطه اصلاح فرآیند ها و بهبــود عملیات 
تعمیرات اساســی در فصل تابستان نسبت 
به سال گذشــته، افزایش تولید گاز خواهیم 

داشت.
این مقام مســئول در پایان تاکید کرد که در 
بیش از ۹۰ درصد مواد شیمیایی و تجهیزات 
مورد نیاز پالایشــگاه های گاز، ساخت داخل 

هستند.
جــواد اوجی وزیــر نفت هم هفته گذشــته 
گفته بــود: با توجه بــه اینکه ســوخت ۹۵ 
درصد نیروگاه های کشور از طریق گاز تأمین 
می شــود، وزارت نفت آمادگــی لازم را برای 
تأمین و تحویل روزانــه بیش از ۳۲۰ میلیون 
 مترمکعب گاز بــه این نیروگاه هــا در زمان

 اوج مصرف دارد.
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سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت با همکاری 
وزارت راه و شهرســازی، برای مالــکان ۶۳ هزار 
واحد مســکونی خالی برگ تشــخیص مالیاتی 
صادر شــده اســت.مهدی موحدی ســخنگوی 
ســازمان امور مالیاتی گفت: بدون هیچ اغماضی 
مترصد دریافت اطلاعات پالایش شده از سامانه 
ملی املاک و اســکان هســتیم تا بتوانیم برگ 
 مطالبه برای مالکان واحد های مســکونی خالی 

صادر کنیم.
موحدی افزود این موضوع بیش از هر زمان دیگری 
در اولویت ســازمان امور مالیاتی اســت و رئیس 
ســازمان امور مالیاتی در این باره عزم جدی دارد 
تا به بازار مســکن کمک شــود.وی گفت درباره 
روند مالیات ســتانی از خانه های خالی جلسات و 
مراودات هفتگی و شــاید روزانه انجام می شود تا 
اطلاعات پالایش شده دریافت و ترتیبات اجرایی 

مالیات ستانی انجام شود.
 به گفته موحدی اطلاعات پالایش شــده ســال 
۱۴۰۰ از وزارت راه و شهرسازی در اختیار سازمان 
امور مالیاتی قــرار گرفته که شــامل بیش از ۶۰ 
هزار واحد مسکونی متعلق به اشخاص حقیقی و 
حقوقی است و این اشخاص بیش از دو خانه خالی 

دارند. سخنگوی سازمان امور مالیاتی افزود برای 
این مالکان حــدود ۳۳ هزار برگــه مطالبه صادر 

شده است.
موحدی گفت بر اســاس برآورد هــا مالکان این 
واحد های خالی باید رقمی در حدود ۱۴۰۰ میلیارد 
تومان مالیات بپردازند. بــه گفته موحدی امکان 
اعتراض و دادرسی برای مالکان این واحد ها وجود 
دارد، اما در صورت احراز خالی بودن خانه ها، باید 

مالیات پرداخت شود.
ابوالفضل نوروزی سرپرست دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرســازی هــم در ایــن برنامه از 
اتصال برخط ســازمان امور مالیاتی و وزارت راه و 
شهرســازی خبر داد و گفت اطلاعات خانه های 
خالی به صورت وب سرویسی در اختیار سازمان 
امور مالیاتی قرار می گیرد.نوروزی گفت: قوانین 
مربوط به مالیات ستانی از خانه های خالی از سال 
۱۳۵۲ در کشــور ما وجود داشته، ولی هیچ وقت 

اجرایی نشده است.
نوروزی گفت این دولت با توجه به اینکه رویکرد 
مقابله با سوداگری و احتکار مسکن را در دستور 
کار دارد، شناســایی خانه های خالی را به صورت 
منظم انجام داده و اطلاعات آن را برای ســازمان 

امور مالیاتی ارســال می کنــد. وی افزود تاکنون 
۴۰۰ میلیون رکورد اطلاعاتی مســکن و اقامت 
افراد در ســامانه املاک و اســکان ثبت شده که 
پالایــش و تقاطع گیری این اطلاعــات منجر به 
اتصال کد پســتی و کد ملــی ۷۳ میلیون ایرانی 
شــد. نوروزی گفت میان کد پســتی و کد ملی 
۱۱ میلیون نفر اتصال برقرار نشده و محل اقامت 
 این افراد در پایگاه ســامانه املاک و اسکان ثبت

 نشده است.
به گفته نوروزی در سامانه املاک و اسکان، برای 
بیش از یک میلیون واحد مسکونی، اقامتی ثبت 
نشــده و وزارت راه و شهرســازی روی این یک 
میلیون واحد تمرکز کرد.نوروزی گفت به مالکان 
این یک میلیون واحد مســکونی کــه اقامتی در 
آن ها ثبت نشده، با اولویت کسانی که تعداد واحد 
مســکونی خالی بیشــتری دارند، پیامک ارسال 

شده است. 
به گفته سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و 
شهرسازی، به این مالکان هشدار داده شد که ملک 
خود را به بازار اجاره یا فروش عرضه کنند و پس از 
این هشدار حدود ۵۰۰ هزار ملک تعیین تکلیف 
شد. نوروزی افزود مالکان این ۵۰۰ هزرا واحد یا 

ملک خود را عرضه کردند یا با مراجعه به سامانه 
املاک و اسکان اطلاعات خود را تدقیق کردند.

نوروزی افزود مالکان ۵۷۰ هزار واحد باقیمانده، با 
وجود هشدار های وزارت راه و شهرسازی اقدامی 
برای عرضه یا تدقیق اطلاعات در سامانه املاک و 
اسکان انجام ندادند.وی گفت پس از هشدار اولیه، 
مالکان این ۵۷۰ هزار واحد به سازمان امور مالیاتی 
معرفی شدند که پس از معرفی، حدود ۳۰۰ هزار 
واحد به عرضه واحد مسکونی یا تدقیق اطلاعات 

در سامانه املاک و اسکان اقدام کردند.
نــوروزی گفت در حــال حاضر ۶۳ هــزار واحد 
مسکونی که مالکان آن ها بیش از ۲ واحد مسکونی 
خالی دارند، به سازمان امور مالیاتی معرفی شدند و 
سازمان امور مالیاتی برای مالکان این واحد ها برگ 

تشخیص صادر کرده است.
به گفته نــوروزی اطلاعات حــدود ۱۹۰ هزار تا 
نزدیک ۲۰۰ هزار ملک خالی هم در حال تدقیق 
برای ارسال به سازمان امور مالیاتی است و این افراد 
کسانی هستند که یک ملک خالی دارند. نوروزی 
افزود در صورت وجــود تناقض در اطلاعات واحد 
مسکونی، افراد می توانند در سامانه املاک و اسکان 

موضوع را پیگیری کنند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و افغانســتان، مبادله 
با ارز های ملی را راه حلی بــرای دور زدن تحریم 
دانست. سید حسین سلیمی؛ رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و افغانســتان ، در رابطه با برگزاری اجلاس 
اتحادیه پایاپای آســیایی بیان کرد: برگزاری این 
اجلاس به بهبود وضعیت اقتصادی کشــور های 
عضو و گسترش تجارت میان اعضا کمک می کند، 
اما نباید فراموش کنیم که حل مشکلات سیاسی 

بر حل مشکلات اقتصادی اولویت دارد.
وی افــزود: حل مشــکلات سیاســی بــر روند 

تجاری کشــور ما اثرگذار اســت. در این اجلاس 
یکی از موضوعاتی که به آن اشــاره شد و برای آن 
برنامه ریزی صورت گرفت، دلار زدایی است. البته 
دلار زدایی زمانی جواب می دهد که روابط سیاسی 
و تجاری دو کشــور خوب باشــد. در سایه روابط 
سیاســی خوب با سایر کشــور ها می توانیم برای 
دلارزدایی از ارز های ملی کشور ها و تهاتر استفاده 
کنیم. همچنین گفتنی است که مدتی پیش کشور 

چین نیز در بحث دلارزدایی وارد شد.
رئیس اتــاق بازرگانی ایران و افغانســتان با بیان 

اینکه گاهــی روابط تجاری خوب بین کشــور ها 
مشکلات سیاســی را از بین می برد، بیان کرد: در 
کنار بحــث دلارزدایی باید توجــه خودمان را به 
گسترش تجارت با کشــور های عضو این اجلاس 
و سایر کشور ها معطوف کنیم، مثلا کشور روسیه 
شعبه بانکی خود را در ایران تاسیس کرد که این 
دارای آثار مثبتی است، البته فقط تاسیس شعبه 
مهم نیســت، بلکه عملیات آن مورد توجه است 
و باید بانــک مرکزی روی تعامــلات بین المللی 

متمرکز شود.

ســلیمی در رابطه با مزایای برگــزاری اجلاس 
اتحادیه پایاپای آسیایی بیان کرد: در حالت تحریم 
که داد و ستد سخت است برگزاری این اجلاس به 
گسترش تجارت کشور ما با کشور های عضو کمک 
می کند. به این صورت که مثلًا می توانیم به کشور 
روســیه کالا صادر کنیم و به آن ها همان روبل را 
برگردانیم. رئیس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان 
در پایان تاکید کرد: تهاتــر کالا به کالا و مبادله با 
ارز های ملی با کشور های عضو می تواند راه حلی 

برای دور زدن تحریم باشد. 

قیمت دلار بالاخره به ۴۹ هزار تومان رسید و قیمت دلار 
هرات هم تا نیمه این کانال پایین آمد. کارشناسان درباره 
روند قیمت دلار چه می گویند؟ آیا روند کاهشــی دلار 
ادامه دار است؟ قیمت دلار ۱۷ خرداد در کانال ۴۹ هزار 
تومان رفت و برگشت داشت و معاملات فردایی دلار با 
قیمت ۴۹ هزار تومان انجام شد. پیش از این کارشناسان 
هشدار داده بودند که اگر قیمت دلار کف حمایتی ۵۰ 
هزار و ۷۰۰ تومان را از دست بدهد، ورود آن به کانال ۴۹ 

هزار تومان قطعی است.
اما نکته مهم این است که دلار باید چندین روز در این 
کانال مقاومت کند و باید دید اخبار سیاسی، می تواند 

دلار را در این کانال نگه دارد یا خیر.
نشست شورای حکام تا روز جمعه ادامه دارد و بسیاری 
هنوز امیدوارند که پرونده برجام تا این روز بسته شود؛ 
قبل از اینکه شورای حکام علیه ایران قطعنامه ای صادر 
کند. اما چشم انداز مذاکرات همچنان مبهم است و هیچ  
فرد و مقامی تا این لحظه درباره احیای برجام و موضع 
قطعی طرفین اظهارنظری نکرده است و مانند هر بار قرار 
است در دقیقه ۹۰ غافلگیر شویم. کارشناسان اقتصادی 
هم می گویند روند کاهشی قیمت دلار بدون برجام، ابتر 
می ماند و روند کاهشی دلار موقتی است و اگر ایران در پی 
کاهش قیمت دلار است باید سیاست تنش زدایی خود 

را از منطقه به کل جهان تسری دهد و برجام را احیا کند.
از آن جمله برزو حق شناس، کارشــناس اقتصادی در 
گفتگو با تجارت نیوز به سیاست تنش زدایی مسئولان 
کشور اشاره کرد و گفت: سیاست تنش زدایی در منطقه 
بدون توافق حداقلی در حوزه برجام نتایج چندانی برای 
کشور ندارد. این کارشناس اقتصادی درباره آینده قیمت 
دلار گفت: اگر در حوزه برجام اتفــاق خاصی رخ دهد، 
ممکن است قیمت دلار به طور موقتی به زیر کانال ۵۰ 
هزار تومان برود اما با توجه به شــرایط کلان اقتصادی 

ماندگاری چندانی در این محدوده ندارد.
به گفته برزو حق شــناس ارزش ذاتــی کنونی دلار در 
محدوده ۵۲ تا ۵۳ هزار تومان اســت و این کارشناس 
می گوید هم شــرایط اقتصادی و هم سیاستگذار ارزی 
اجازه کاهش بیشتر قیمت دلار را نمی دهند. به خصوص 
اکنون که دولت با کسری بودجه مواجه است و تمایلی به 

کاهش بیشتر قیمت دلار ندارد.
پیش از این هم کارشناسان بسیاری اعلام کرده بودند 
که دلار اکنون به ارزش ذاتی خود نزدیک شده و کاهش 
بیشتر آن، منجر به خروج سرمایه از کشور می شود.اما 
حمیدرضا جیهانی، کارشناس اقتصادی نظری خلاف 
این را دارد و می گوید سیاستگذار ارزی در تلاش است که 
قیمت دلار را وارد کانال ۴۰ هزار تومان کند و در همین 

محدوده نگه دارد. او می گوید »بانک مرکزی با ابزارهایی 
مانند صندوق تثبیت ارزی، اوراق مبادله ســلف ارزی، 
اوراق صندوق هــای دلاری و کالایی بورســی را به کار 
گرفته تا انتظارات تورمی را کاهش دهد و پوشش ریسک 
ایجاد کند تا دلالان از فضای بازار دلار و ارز خارج شوند.«

این کارشناس هم معتقد است که تعیین کننده قیمت 
دلار در روزهای آینده بانک مرکزی نیست. بلکه رویدادها 
و اخبار سیاسی است. این کارشــناس می گوید هدف 
مردم حفظ ارزش دارایی هایشان است به همین دلیل به 
سمت سرمایه گذاری در بخش طلا و دلار گرایش دارند 

تا سرمایه گذاری در بخش تولید.
اخبار سیاســی همچون گزارش نســبتا مثبت آژانس 
درباره پرونده هسته ای ایران و بازگشایی سفارت ایران در 
عربستان دو خبر مهمی است که این هفته به بازار مخابره 
شــد. اما به گفته علی صادقین، کارشناس اقتصادی، 
بازار ارز همچنان سردرگم اســت و اگرچه قیمت دلار 
در محدوده مشخصی حبس شده اما بازار منتظر تعیین 

تکلیف موضوعات سیاسی است.
اما محدوده حرکت قیمت دلار چقدر اســت؟ پیش از 
مطرح شدن بحث احیای برجام، کارشناسان اقتصادی 
معتقد بودند که قیمت دلار در محدوده ۵۰ تا ۵۲ هزار 
تومان در نوســان خواهد بود. اما حــالا علی صادقین 

می گوید »فعلا قیمت دلار با توجه به شرایط سیاسی، 
تردید معامله گران نسبت به مبادله و حالت انتظاری بازار، 

می تواند بین ۴۸ تا ۵۲ هزار تومان نوسان داشته باشد.«
به گفته این کارشناس، اینکه قیمت دلار به کدام سمت 
میل کند، در بلندمدت به گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در مورد فعالیت های هسته ای ایران بستگی دارد. 
تا پایان نشست شورای حکام و گزارش آژانس، نوسان 

قیمت دلار به صورت اندک و محدود است.«
سجاد بوربور، کارشناس و فعال اقتصادی نیز درباره رفت و 
برگشت قیمت دلار با هر سیگنال سیاسی گفت: »حرکات 
رفت و برگشتی قیمت دلار را نمی توان به مثابه یک روند 
در نظر گرفت. کاهش قیمت در بازار ارز نوسان محدودی 

است که دوام زیادی نیز ندارد.«
این کارشناس اقتصادی روند دلار را صعودی پیش بینی 
کرد و گفت: »بالا و پایین های فعلی قیمت دلار نوسان 
اســت و فعالان اقتصادی نباید بــه آن توجهی کنند. 
چشم انداز قیمت دلار با توجه به مولفه های موثر بر آن 
صعودی است و حرکت های کاهشی فعلی استراحت در 
مسیر افزایشی است.« اما همچنان این سوال مطرح است 
که آیا روند صعودی دلار مهار می شود؟ بوربور در پاسخ 
به این سوال گفت: »غیر از سرکوب دلار، هیچ کاری از 

دست دولت برنمی آید.«

صدور برگ تشخیص مالیاتی برای ۶۳ هزار واحد مسکونی خالی

تجارت با ارز های ملی برای دور زدن تحریم

کف قیمت دلار چقدر است؟

۴ پیش بینی از آینده قیمت دلار

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس اتحادیه سمساران و امانت فروشان خاطر نشان کرد: قیمت لوازم 
خانگی در 2 ســال اخیر افزایش قابل توجهی را تجربه را کرد و این یک 
واقعیت اجتماعی اســت که برخی از زوج ها برای تهیه مایحتاج زندگی 
به سمساری ها مراجعه می کنند البته این موضوع چندان در بین زوج ها 

مرسوم و فراگیر نشده است اما نمی توان گفت که اصلا وجود ندارد.
داود عبداللهی با اشــاره به افت توان خرید لوازم خانگی نو، گفت: امروز 
مابه التفاوت تبدیل کالای دسته دوم به کالای نو برای بسیاری از خانواده ها 
سنگین شده است از این رو تا کالای آنها کاملا فرسوده نشود آن را تعویض 
و تبدیل به احســن نمی کنند و همین موضوع بر بازار سمساری ها تاثیر 
مستقیم گذاشته است این در حالیست که در گذشته مردم حداقل چند 

سال یکبار وسایل خانه خود را نو می کردند.
وی با تایید خبر خریــد جهیزیه از ســوی تعــدادی از زوج های جوان 
از سمســاری ها، گفت: قیمت لوازم خانگــی در 2 ســال اخیر افزایش 
قابل توجهی را تجربــه را کرد و این یک واقعیت اجتماعی اســت پ که 

برخی از زوج هــا برای تهیه مایحتــاج زندگی به سمســاری ها مراجعه 
می کنند البته این موضــوع چندان در بیــن زوج ها مرســوم و فراگیر 
نشــده اســت اما نمی توان گفت که اصلا وجود نــدارد و زوج هایی که 
 توان مالــی آنها کم اســت برای شــروع زندگــی کالای دســته دوم 

خریداری می کنند.
رئیس اتحادیه سمساران و امانت فروشان با اشاره به رکود حاکم بر بازار، 
ادامه داد: قیمت لوازم خانگی بالا و توان خرید مردم کم و همین موضوع 
بازار را در شرایط رکود برده است. اما به نظر می رسد مهم ترین عامل رکود 
بازار بلاتکلیفی مردم باشد چراکه چندان به فکر تغییر لوازم خانه نیست از 

این رو بازار سمساری ها خوب نیست.
عبداللهی با بیان اینکه قیمت کالای دسته دوم به صورت توافقی تعیین 
می شــود، افزود: رضایت فروشــنده در نرخ فروش تعیین کننده است و 
تا نظر فروشــنده جلب نشود جنســی خرید و فروش نخواهد شد؛ امروز 
فروشــندگان آگاه شــده اند و حدود قیمت  لوازم خانگــی را می داند و 

برای فروش یک کالا حداقل از چند سمســار دعــوت می کنند که نرخ 
 بر کالایی آنها بگذارد و تا بــه قیمت اصلی و واقعی نرســند کالای خود 

را نمی فروشند.
این فعال صنفی با اشاره به داغ شــدن بازار خرید و فروش کولرهای آبی 
و گازی، تصریح کرد: مراجعه برای خرید کولرهای گازی دســته دوم در 
روزهای گذشــته افزایش پیدا کرده اســت چراکه مصرف برق و آب این 
کولرها مناسب است از این رو این کالا در بورس  خرید و فروش کالاهایی 
روزانه سمساری ها شده اســت. افزایش قیمت جنس نو تاثیر خود را بر 
قیمت کالاهای دسته دوم می گذارد سمســارها نیز کالای دسته دوم را 
می خرد و از آنجایی که فروشنده قیمت ها را دارد به راحتی و با نرخ پایین 
کالایی خود را نمی فروشــد. به گفته عبداللهی؛ کالای دســته دوم نرخ 
مصوب ندارد و نرخ کولر آبی در سمســاری ها حداقل بین 3 تا 4 میلیون 
 تومان است و کولرهای گازی دســته دوم 15 میلیون تومان به بالا خرید

 و فروش می شوند.

واکاوی بازار خودروی پایتخت حاکی از تداوم کاهش قیمت های کاذب بازاری و 
نزدیک شدن آنها به نرخ های کارخانه ای دارد. قیمت انواع خودروهای داخلی و 
مونتاژی نیز همچون روزهای گذشته کاهش تجربه کرد و در برخی مدل ها تا ۹5 

میلیون تومان فروریخت.
در دســته خودروهای مونتاژی، قیمت تیگو ۸ پرومکس )IE( مدیران خودرو با 
افت شدید ۹5 میلیون تومانی به سه میلیارد و ۷۰ میلیون تومان رسید تا فاصله 
3۸۰ با قیمت کارخانه ای داشته باشد.در همین گروه، تیگو ۸ پرومکس نیز ۹۰ 
میلیون افت کرد و سه میلیارد و 2۰ میلیون تومان قیمت خورد. کاهش ۶۰ میلیون 
تومانی فونیکس اف ایکس)1.5(، 5۰ میلیون تومانی فونیکس اف ایکس )1.۶(، 
5۰ میلیون تومانی تیگو۷ پرو و 4۰ میلیون تومانی ایکس 22 پرو اتوماتیک در این 

گروه خودروسازی قابل اشاره است.
برپایه این گزارش، در گروه کرمان موتور نیز در ادامه ریزش قیمت ها در روزهای 
اخیر، هر دستگاه جک اس3 بیشترین افت را با ۷5 میلیون تومان تجربه کرد و 
یک میلیارد و 1۰۰ میلیون تومان ارزشگذاری شد )تفاوت قیمت 145 میلیون 

تومانی با کارخانه(.در این گروه جک اس5 کاهش ۶۰ میلیون تومانی داشت و به 
یک میلیارد و 5۶۰ میلیون تومان رسید )اختلاف 15 میلیون تومانی با کارخانه(.

همچنین کی ام سی کی۷ با افت مشابه ۶۰ میلیون تومانی به یک میلیارد و ۹۹۰ 
میلیون تومان رسید تا فقط 14۰ میلیون تومان با قیمت کارخانه ای فاصله داشته 
باشد.در گروه بهمن نیز قیمت همه محصولات با افت شدید مواجه شد، به طوری 
که دیگنیتی پرایم و دیگنیتی پرستیژ هر کدام ۸۰ میلیون تومان، فیدیلیتی )پنج 
نفره( 55 میلیون تومان، فیدیلیتی )هفت نفره( و ریسپکت هر یک 5۰ میلیون 
تومان کاهش قیمت داشتند. در دسته مونتاژی ها، افت 5۰ میلیون تومانی سوبا ام 
4 نیز در روز جاری قابل توجه بود و این خودرو با قیمت 2 میلیارد و 3۹۰ میلیون 
تومانی در بازار، فقط ۹۰ میلیون تومان با قیمت مصوب کارخانه ای خود فاصله دارد.
کاهش قیمت ها در روز جاری همچنین در بازار خودروهای داخلی ادامه داشت و تا 
لحظه درج این گزارش، در گروه صنعتی ایران خودرو هر دستگاه هایما اس5 پلاس 
افت 35 میلیون تومانی، هایما اس۸ کاهش 25 میلیون تومانی، پژو 2۰۷ دنده ای 
فرمان برقی افت 23 میلیون تومانی، پژو پارس با موتور تی یو5 افت 22 میلیون 

تومانی، هایما اس۷ پلاس سفارشی کاهش 2۰ میلیون تومانی، پژو 2۰۷ اتوماتیک 
افت 2۰ میلیون تومانی، پژو 2۰۷ دنده ای کاهش 1۹ میلیون تومانی، دنا پلاس 
توربو ۶ سرعته افت 1۶ میلیون تومانی و سورن پلاس تیپ1 کاهش 14 میلیون 
تومانی تجربه کرد. در این گروه قیمت هر دستگاه پژو 2۰۶ تیپ2 با کاهش 14 
میلیون تومانی به 51۷ میلیون تومان رسید. محصولات سایپا نیز همگی کاهش 
قیمت تجربه کردند.در این گروه، پیکاپ زاگرس ۶۰ میلیون تومان کاهش داشت 

و به یک میلیارد و ۶2۰ میلیون تومان رسید.
کوییک به عنوان محصول پرُمتقاضی این گروه نیز با کاهش هفت میلیون تومانی 
به 33۸ میلیون تومان رسید. ساینا اس تیپ دی. ای افت 15 میلیون تومانی، ساینا 
اس اتوماتیک کاهش 1۰ میلیون تومانی، کوییک آر اتوماتیک افت 1۰ میلیون 
تومانی، شاهین کاهش 12 میلیون تومانی و وانت زامیاد دیزل افت 1۷ میلیون 
تومانی تجربه کرد. کارشناسان از اجرای طرح دوم سامانه یکپارچه خرید خودرو، 
مالیات بر عایدی درآمد، افزایش تولید و عرضه خودروســازان و اجرایی شدن 

واردات خودرو به عنوان دلایل اصلی افت قیمت ها یاد می کنند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی 
گفت: سال گذشته حدود 1۰ میلیون دلار صادرات داشتیم که حدود ۶ تا ۷ 
میلیون دلار از این میزان برای اولین بار در تاریخ آب بسته بندی به بازار روسیه 
ارسال شد. پیمان فروهر درباره اوضاع تولید و تقاضای آب های بسته بندی 
اظهار داشت: محصولات ما خیلی وابسته به اقتصاد و معیشت خانوار است، 
بنابراین طبیعتا زمانی که اقتصاد خانوار دچار تنگی و تورم می شود صنعت 
ما هم تاثیرپذیر می شود، زیرا در ۹۰ درصد جغرافیای ایران مردم در منازل 
آب شرب در اختیار دارند بنابراین وقتی اقتصاد خانوار دچار تزلزل می شود 

محصولات ما هم آسیب می بیند و بلافاصله از سبد خانوار حذف می شود.
وی افزود: البته اکنون بخش زیادی از صنعت غذایی کشــور دچار التهاب 
است زیرا فشار اقتصادی بالا است و خیلی از محصولات اولویت خود را از 
دست می دهند اما از سوی دیگر رونق فصلی صنعت ما مصادف با همین 
تابستان است یعنی این صنعت در همه دنیا به غیر از نواحی استوایی حدود 

۸ ماه سال رکود و بقیه ماه ها وارد دوره رونق می شود.
دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی 

گفت: در دوران کرونا محصولات یک نفره )نیم لیتری، 3۰۰ و 2۰۰ سی سی( 
دچار کاهش تقاضا شد زیرا تمام مراکز متقاضی تعطیل شدند اما بعد از کرونا 
و عادی شدن شرایط؛ اوضاع بهتر شد اما نسبت به سال های گذشته تفاوتی 
نداشتیم و رشدی تجربه نکرده ایم، بنابراین فروش دچار توقف و درجا زدن 
است. وی بیان داشت: اگر بازار داخل رونق پیدا کند، وضع اقتصاد بهتر شود 
و فرهنگ استفاده از آب بسته بندی توسعه یاید؛ صنعت آب بسته بندی به 

شدت جای رشد دارد حتی شاید نیازی به صادرات نباشد.
فروهر میزان فــروش محصولات را 2 میلیــارد و 5۰۰ میلیون لیتر اعلام 
و تصریح کرد: میزان کم صادرات در ایران به دلیل قیمت تمام شــده در 
مقایسه با رقبای منطقه ای اســت، در ایران هزینه های تامین مالی بسیار 
سنگین است و با کشورهای همسایه به خصوص ترکیه قابل مقایسه نیست، 
دوم اینکه اهداف ما بیشتر بازارهای حوزه خلیج فارس بوده و ذائقه هایشان 
بشدت به دلیل توریست پذیری از کشــورهای غربی تغییر کرده و بخش 
بزرگی از واردات این کشورها به محصولات غربی اختصاص داده شده است. 
علاوه بر آن کشورهای اتحادیه عرب هم ترجیح شان واردات از کشورهای 

عرب منطقه است، همچنین کشورهای عراق و افغانستان خودکفا شده اند 
و کارخانجات متعدد بســته بندی راه اندازی کرده اند، ضمن اینکه روابط 
دیپلماتیک، امنیت تاجر، کرایه حمل نیز بشــدت اثر دارد، بنابراین همه 

مولفه ها در جهت تضعیف صادرات بوده است.
وی اظهار داشت: اکنون سرانه مصرف آب بسته بندی در ایران حدود 25 
لیتر، ترکیه 15۰ لیتر و در کشورهای همسایه بالای 1۰۰ لیتر است، ما هم 
می توانیم به این ارقام برسیم اما شرط اساســی اقتصاد خانوار است. دبیر 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آب های معدنی و آشــامیدنی با 
اشاره به رقم صادرات گفت: سال گذشته حدود 1۰ میلیون دلار صادرات 
داشتیم که حدود ۶ تا ۷ میلیون دلار از این میزان برای اولین بار در تاریخ 
آب بسته بندی به بازار روسیه ارسال شد که به دلیل نیاز این کشور به جهت 

درگیری ها بوده است.
وی درباره تامین مواد اولیه نیز یادآور شد: مواد اولیه این صنعت در داخل 
کشور تولید می شود و مشکلی از این بابت نیست و تقریبا خودکفاییم، فقط 

قیمت بالا است که این هم تابع همه شرایط کشور است.
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معاون هوانوردی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری با اعلام نام 1۰ ایرلاینی که به 
دلیل گرانفروشــی مجوز پــروازی آنها 
باطل شده، گفت: فروش بلیت در فضای 
مجازی برای حمل ونقل هوایی حاشــیه 
ایجاد کرده است. پس از نقره داغ کردن 
1۰ شــرکت هواپیمایی داخلی به دلیل 
گرانفروشــی و عدم رعایــت نرخ های 
مصوب ابلاغ شــده از ســوی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری، حســن خوشخو 
معاون هوانوردی این سازمان به تشریح 
اقدامات انجام شده در راستای ساماندهی 

بازار حمل ونقل هوایی کشور پرداخت.
وی با یادآوری این که مجــوز پرواز 1۰ 
شرکت هواپیمایی معراج، ساها، وارش، 
تابان، زاگرس، کیش، سپهران،  کارون، 
آتا و فلای پرشــیا به دلیل عرضه بلیت 
بالاتر از نرخ مصوب در برخی مسیر های 
پروازی ابطال شــده اســت، اظهار کرد: 
گرچه این تصمیم منجر به کاهش عرضه 
بلیت هواپیما در برخی مسیر های داخلی 
می شود، اما برای ساماندهی بازار مجبور 

به پذیرش تبعات این تصمیم شدیم.
وی ادامه داد: گزارش هایی که از طریق 
رسانه ها منتشر شد ناشی از چالش قیمت 
بلیت پــرواز هواپیما و درصد افزایشــی 
اعمال شده از سوی ستاد تنظیم بازار با 
آن چیزی که شرکت های هواپیمایی به 
فروش می رســاندند، بود. وی افزود: این 
امر باعث شد سازمان هواپیمایی کشوری 
به آن دسته از شــرکت های هواپیمایی 
که مقررات را رعایــت نکرده اند، اخطار 
بدهد. بر این اســاس مهلت زمانی را به 
مدت 2هفته مشخص کردیم و در ادامه 
شــرکت هایی که مقررات نــرخ گذاری 
را رعایت نکردند در برخی مســیر های 

پروازی با محدودیت مواجه شدند.
معاون هوانوردی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در خصوص ممنوعیت فروش 
بلیت چارتری در برخی مســیر ها گفت: 
دو هفته پیش سازمان هواپیمایی مهلتی 
را به منظور رعایت ممنوعیت پرواز های 
چارتری و همچنین رعایت نرخ مصوب و 
تعیین شده سازمان هواپیمایی کشوری 
به صــورت مکتــوب به شــرکت های 

هواپیمایی اعلام کرده بود.
خوشخو یادآور شد:ممنوعیت چارتری 
را سال گذشته داشتیم تا اینکه تا اواخر 
سال 14۰1 و در ایام نوروز به دلیل اینکه 
مطالبات شــرکت های هواپیمایی برای 

افزایش قیمت بالانس بــازار و عرضه و 
تقاضا را با مشکلات و چالش هایی مواجه 
کرده بــود مجدداً ما با پدیــده چارتری 
مواجه شدیم که تصمیم سازمان مبنی 
بر محدودیتی مضاعف بــرای این گونه 

پرواز ها بوده است.
وی با بیان این که ســازمان هواپیمایی 
کشــوری به عنوان متولی بحث ایمنی 
صنعت هوانــوردی ملاحظات متعددی 
را دارد، گفت: آن چیزی که جزو رسالت 
صنعت هوانوردی و سازمان هواپیمایی 
کشوری است این است که بتواند در واقع 
چرخه  این صنعت را با کمک ذی نفعان 
به گردش دربیاورد. تکالیفی را قانونگذار 
بــرای ســازمان هواپیمایی کشــوری 
مشــخص کرده اســت؛ یکی از آن هم 
بحث نظارت بر  فعالیت های شرکت های 
هواپیمایی است بنابراین با تدابیری که بنا 
به ملاحظاتی که وجود دارد قطعاً سازمان 
هواپیمایی کشور در موعد مقرر در واقع 

اقدامات خودش را عملی خواهد کرد.
وی با اشــاره به این که نقش ســازمان 
صنعــت  تنظیم گــری  هواپیمایــی 
حمل ونقل هوایی است، اضافه کرد: قانون 
گذار در بند 2 مــاده 5 قانون هواپیمایی 
کشــوری به صراحت عنــوان کرده که 
سازمان هواپیمایی کشوری وظیفه تنظیم 
گری حمل و نقــل هوایی و فعالیت های 
حوزه  هوانــوردی را دارد و این را باید در 

مواجهه با مصالح عمومی اعمال کند.
معاون هوانوردی ســازمان هواپیمایی 
کشوری اظهار کرد: آن چیزی که در این 
حوزه چالش  ایجاد کرده حاشــیه ها در 
بازار فروش بلیت هواپیماست که عمدتاً  

در فضای مجازی اتفاق می افتد.
خوشخو با اشــاره به این که محدودیت 
پــروازی برای شــرکت های هواپیمایی 
-متخلــف- قطعــاً  عرضــه  را محدود 
می کند، بیان کرد: لاجرم بایســتی یک 
اقدامــی را انجام می دادیم کــه بتوانیم 
تنظیم گری را در فعالیت شــرکت های 
هواپیمایی ایجــاد کنیــم و طبیعتاً هر 
محدودیتــی ممکن اســت چالش های 

خودش را داشته باشد.
وی تاکیــد کــرد: عرضــه و تقاضا در 
حمل ونقل هوایی تناســب نــدارد؛ باید 
قبول کنیم میزان عرضه  در حمل و نقل 
هوایی بــا توجه به نیاز هــای روز افزون 
جامعه متناسب نیست و این چالشی را 

برای ماست.

وزارت صمت رشــد ارزش 
افزوده بخش صنعت را ۸.2 
درصد و بخش معدن را 5 
درصد برای سال 14۰2 در 
نظر گرفته و برای رسیدن 
به این اهداف پنج دسته ســاز کار و تعدادی پروژه 
تعریف کرده است. وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در راســتای تامین نیازهای داخلی بــه کالاهای 
 صنعتی، قابلیت  های رشــته فعالیت  ها و استان  ها، 
ظرفیت  های خالی تولید )تفاوت ســطح تولید از 
حداکثر ســطح تجربه شــده طی 1۰ سال اخیر(، 

برنامه  هــا و پروژه  هــای ملی، برنامه  های رشــد و 
توســعه بخشــی با لحاظ محدودیت  های موجود 
در تامیــن نهاده  ها و زیرســاخت  های تولید اقدام 
به هدف گذاری رشــد اقتصادی برای سال جاری 
کرده اســت. بر این اســاس به طور متوسط رشد 
ارزش افــزوده بخش صنعــت ۸.2 درصد و بخش 
 معــدن 5 درصد برای ســال 14۰2 در نظر گرفته 

شده است.
این وزارتخانه ســازکارهای تولید برای رسیدن به 
این رشــد را نیز اعلام کرده که شــامل پنج دسته 
جریان عمومی تولید، ســرمایه گذاری، ســاختار 
زنجیــره، بهره وری و ســودآوری اســت. هر یک 
از این دسته  ها شــامل چندین ســازکار هستند. 

همچنین برای دســتیابی به اهداف تولید، علاوه 
بر اجرایی شــدن این ســازکارها، الزامات رشــد 
 تولید نیز بایــد فراهم شــوند کــه مهم ترین آن 

»ثبات« است.
برای مثال مهمترین مولفه هــای جریان عمومی 
تولید، »فروش )تقاضا(، ســرمایه در گردش، مواد 
اولیه، انرژی و نیروی انســانی« هستند که افزایش 
تقاضا برای رشد تولید از چهار مسیر شامل افزایش 
صادرات، تامین مالــی خانــوار، افزایش مصارف 
داخلی و مقابله بــا قاچاق قابل به دســت آوردن 
است: وزارت صمت قرار است افزایش صادرات را از 
طریق گسترش بسترها و ابزارهای تسویه مبادلات 
خارجی، ایجاد مراکــز تجاری ایــران در خارج از 

کشور، گســترش موافقت نامه های اقتصادی بین 
المللی و گســترش ظرفیت های آماد بین المللی و 
تامین مالی خانوار را از طریق تامین تسهیلات مالی 
 مانند کارت خرید اعتباری و یا خریدهای قسطی 

دنبال کند.
همچنین با توجه به اینکــه تقاضای کل در اقتصاد 
شــامل مصارف خانوارها، مصارف دولت، سرمایه 
گذاری و خالص صادرات است، برای افزایش مصارف 
داخلی، باید مصارف خانوار )البته متناســب با نیاز 
و بهره وری( با افزایش درآمد از طریق اشــتغال و 
یارانه، کاهش هزینه های کاذب )به ویژه هزینه  هایی 
که سهم بیش از حدی در ســبد خانوار وزن دارند 
مانند مســکن و آموزش( و نوســازی محصولات 
 )جایگزینــی کالاهــای فرســوده یا کم بــازده( 

افزایش یابد.
در حوزه مقابله با قاچاق نیز باید به این نکته توجه 
کرد که بخش قابل توجهی از تقاضــای داخلی با 
کالاهای قاچاق تامین می  شود که با کاهش قاچاق، 
زمینه رشد تولید داخلی فراهم  می شود. برای مقابله 

با قاچــاق کالا، تقویت زیرســاخت های اطلاعاتی 
)مبتنی بر سامانه جامع تولید و تجارت(، گسترش 
اشتغال در مناطق مرزی و همکاری فروشندگان و 

مردم ضروری است.
تأمین ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی نیز 
برای دســتیابی به اهداف تولید، ضروری اســت. 
در حال حاضر نظام تأمین مالی کشــور با مسائل 
متعددی مواجه بوده و تأمین مالی تولید به درستی 
انجام نمی شــود؛ در چنین شــرایطی برای تأمین 
ســرمایه در گردش تولید، باید از روش های نوینی 
مانند »پرداخت تسهیلات مبتنی بر صورت حساب 
الکترونیکی« و »تأمین مالی زنجیره ای« استفاده 
کرد تا با کمترین تغییر در نظام بانکی، بیشــترین 
منابــع در دســترس تولیدکنندگان قــرار گیرد. 
همچنین دسترســی به مواد اولیه به مقدار مورد 
نیاز در زمان و قیمت مناســب بــرای تداوم تولید 

ضروری اســت. تامین مواد اولیــه 3 محور اصلی 
شــامل مواد اولیه اساســی )مانند فلــزات و مواد 
 پتروشــیمی و غیره(، مواد اولیــه وارداتی و توزیع 

مواد اولیه دارد.
در حوزه انرژی، توجه به این نکته ضروری اســت 
که عدم ســرمایه گذاری کافی برای تولید انرژی 
در سال های گذشــته، تامین برق و گاز واحدهای 
تولیدی را چالش های جــدی مواجه کرده و باعث 
کاهش تولید شده اســت. البته مسئولیت تامین 
انرژی به عهــده وزارت های نفت و نیرو اســت؛ اما 
اقداماتــی مثل مدیریت مصــرف در بخش تولید، 
افزایش تولیــد برق، افزایــش تولیــد گاز، تنوع 
سوخت و ذخیره ســازی، کاهش مصارف خانوار، و 
تقویت بورس انرژی را می تــوان در بخش صنعت 
 معدن تجارت برای تامین و جبران کســری انرژی 

 انجام داد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رشد ۸.۲ درصدی صنعت در سال جاری هدف گذاری شد

تامین نیازهای داخلی به کالاهای صنعتی

اسامی۱۰ایرلاینگرانفروشاعلامشد

ضرورت تبدیل بخش غیرمولد به مولد
عبدالمجید شیخی، استاد اقتصاد

انتقال پول حقیقی از فعالیت های سوداگرانه اقتصادی به بخش تولید می تواند گام بزرگی برای رشد 
اقتتصادی باشــد. اگر توان مقابله با فعالیت های دلالی و ســوداگری فراهم باشد و عزم جدی دولت 
در راستای توقف دلالی در اقتصاد پیش برود، رشــد صنعت به هدف تعیین شده نزدیک خواهد شد. 
همچنین اگر طرح مالیات ستانی و به عبارتی طرح مالیات از عایدی سرمایه از بخش های غیرمولد که 
سهم بالایی در اقتصاد کشور پیدا کرده اند، موفق اجرا شود، دلالی دیگر سودی نخواهد داشت. مجموعه 
سرمایه های این بخش غیرمولد به بخش تولید در صنایع کوچک منتقل شده و تولید به رونق می رسد. 
اخذ مالیات از بخش غیرمولد می تواند نقدینگی را به بخش تولید هدایت کند. این شرایط در صورتی 
تحقق خواهد یافت که عزم جدی برای اجرای این طرح در مجموعه نظام به خصوص دولت وجود داشته 
باشد. در غیر این صورت بخش غیرمولد ســوار بر اقتصاد خواهد ماند و تولید همچنان از روند جهانی 

عقب خواهد ماند.
متاســفانه به این دلیل که بخش نامولد اقتصاد به بخش مولد ان غلبه کرده، سودجویان، قاچاقچیان، 
لابی های واردات و از این دست افراد در تلاش هســتند که همانند سال های واردات بی رویه دوباره به 
این مسیر گرما و حرارتی ببخشند. برنامه دولت همچنان حمایت از تولیدملی است و مواضع شخص 
رئیس جمهور در محافل مختلف این نکته را برای همه اثبات می کنــد. به هرحال صنایع داخلی ما و 
سیاســتگذاران اکراهی از رقابت ندارند اما رقابت به این معنا نیست که صنایع نوپای کشور را زیر پای 
کالاهای وارداتی له کنیم. برنامه کشــور باید به این نحو باشد که بازارهای داخلی محلی برایث رقابت 
کالاهای خارجی نباشد و در عوض شرایطی را فراهم کنیم که کالاهای داخلی کیفیت لازم را برای ورود 

به بازارهای جهانی پیداکنند.
در حال حاضر می توان پیشرفت مناسبی را در برخی از صنایع داخلی که حتی زمانی عرصه برای رشد 
و شوفایی نداشتند مشاهده کرد. تجهیزات نظامی، دارو، نانو، سلول های بنیادین، لوازم خانگی و غیره از 
جمله اقداماتی است که در دوران تحریم در کشور ما اتفاق افتاد و قدم های بلندی در این زمینه برداشته 
شد. در بسیاری از شاخص های توسعه انسانی، اقتصادی، بهداشتی، فرهنگی شاهد ارتقاء رتبه ایران در 

میان بسیاری از کشورهای جهان هستیم.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2783 شنبه 20 خرداد ماه1402
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات خبر داد:
برنامه ریزی برای تولید گوشی اقتصادی ایرانی 

وزیر ارتباطات از توجه جدی به ارتباطات، فناوری اطلاعات و هوشمند سازی در 
لایحه برنامه هفتم توسعه خبر داد و گفت: امســال بر اساس برنامه یک میلیون 
گوشی اقتصادی زیر 100 دلار تولید می شود و در این زمینه با وزارت صمت در 

حال همکاری هستیم.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با تاکید بر توجه جدی به حوزه 
ارتباطات و هوشمند سازی در پیش نویس لایحه قانون برنامه هفتم توسعه گفت: 
یک فصل مجزا با عنوان شبکه ملی اطلاعات، ارتباطات و هوشمند سازی در  این 
لایحه پیش بینی شده است و یکی از محورهای اصلی آن تکلیف به همه دستگاهها 
برای اســتفاده حداکثری از ظرفیتهای ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و هوش 

مصنوعی برای ایجاد تحول در سازمان اجرایی کشور است. 
زارع پور در بخش دیگری از این مصاحبه با اشاره به اینکه وزارت ارتباطات بدنبال 
بومی سازی پلتفرم های مورد نیاز مردم برای ارتباط مردم با مردم است، تصریح 
کرد: خوشبختانه با حمایت صورت گرفته و همت جوانان متخصصان پلتفرم های 

داخلی مشغول فعالیت و پاسخ به نیاز مردم هستند. 
وزیر ارتباطات در پاسخ به ســوال خبرنگاری در خصوص خبر خوش وزیر برای 
توسعه صنایع دســتی، با اشاره به توسعه ارتباطات روســتایی خاطر نشان کرد: 
اینترنت را به همه روستاها توسعه می دهیم تا روســتاییان عزیز بتوانند صنایع 
دستی و سوغات روستای خود را از طریق سکوهایی که به فعالیت مشغول اند به 

همه هموطنان عرضه کنند.
وی افزود: در ابتدای دولت حدود 80 درصد روســتاها به شبکه ارتباطی کشور 
متصل بودند و حدود 7500 روستا باقی مانده بود که با اقدامات فشرده ای که در 
این حوزه صورت گرفت در روز 27 اردیبهشت همزمان با روز جهانی ارتباطات با 
حضور رییس جمهوری جشن اتصال 4 هزارمین روستای جدید از ابتدای دولت 
را برگزار کردیم و بیش از سه هزار روستا باقیمانده است که تا پایان امسال همه 

روستاهای بالای بیست خانوار کشور به شبکه ملی اطلاعات متصل می شوند.
زارع پور همچنین در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران در خصوص رویکرد وزارت 
ارتباطات برای توجه به مسائل زیست محیطی، یکی از مهم ترین مباحث در حوزه 
محیط زیست را الکترونیکی و هوشمند شدن خدمات دولت دانست که به کاهش 
سفرهای درون شهری و برون شهری و کاهش مصرف سوخت و کاهش آلاینده 
ها منجر می شود و در این ارتباط توضیح داد: در همین راستا در اتفاق بزرگی در 
سال گذشته پنجره ملی خدمات دولت هوشمند راه اندازی شد و بیش از 95 درصد 
دستگاه ها به آن متصل شدند و حدود نیمی از خدمات خود را از این طریق ارایه 
دادند و امسال برنامه داریم تا همه خدمات دســتگاه ها از این طریق ارایه شود و 
20 درصد این خدمات به صورت هوشمند شود تا مردم بدون مراجعه حضوری و 
بدون نیاز به ارسال مدرک، خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند که غیر از حفظ 
کرامت و شان مردم، کاهش سفرهای مردم را در پی دارد که منجربه بهبود وضعیت 

زیست محیطی می شود.
وزیر ارتباطات در پاســخ به سوال دیگری پیرامون گســترش استفاده از هوش 
مصنوعی در دنیا گفت: شورای عالی فضای مجازی به عنوان مرجع تصمیم گیری 
در این حوزه روی تدوین سند توسعه هوش مصنوعی کار می کند و ما در وزارت 
ارتباطات از یک ســال و نیم قبل مرکز توســعه هوش مصنوعی را در پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات راه اندازی و یک نقشه راه ملی نیز برای توسعه هوش 
مصنوعی در کشور تدوین کردیم و در اختیار مراکز سیاستگذار و تصمیم گیر قرار 
دادیم که بر اساس آن همه دســتگاه های مکلف هستند ظرفیت های خود برای 

استفاده از هوش مصنوعی برای هوشمندسازی ارایه خدمات را احصا کنند.
زارع پور در پاسخ به سوال دیگری با اشاره به همکاری وزارت ارتباطات و وزارت 
صنعت برای تولید گوشی های داخلی تصریح کرد: در این زمینه برنامه ای تدوین 
شده و امسال چند بازیگر جدید به حوزه تولید گوشی های همراه داخل وارد می 

شوند و تولید گوشی همراه داخلی امسال جلوه دیگری پیدا خواهند کرد.
وی افزود: امسال بر اساس برنامه یک میلیون گوشی اقتصادی زیر 100 دلار تولید 
می شود و در این زمینه با وزارت صمت در حال همکاری هستیم. وزیر ارتباطات 
همچنین گفت که بر اساس مصوبه دولت، وزارت صمت مکلف شده روی تجهیزاتی 
که غیر از گوشی همراه، سیســتم عامل دارند از سیستم عامل مورد تایید وزارت 

ارتباطات استفاده شود.

قهر سرمایه گذاران از استارتاپ های اروپا
تامین مالــی اســتارتاپ های فنــاوری اروپایــی از 8۳ میلیارد دلار در ســال 
2022، به 51 میلیارد دلار در ســال 202۳ کاهش پیــدا خواهد کرد. داده های 
شــرکت ســرمایه گذاری خطر پذیر اتومیکو نشــان می دهد ســرمایه گذاری 
در اســتارتاپ های فنــاوری اروپایی، امســال ۳9 درصد کاهش پیــدا خواهد 
 کــرد و به 51 میلیــارد دلار در مقایســه با 8۳ میلیــارد دلار در ســال 2022 

خواهد رسید.
این کاهش، ناشی از عقب نشینی ســرمایه گذاران آمریکایی است. صندوق های 
آمریکایی پیش از این، عامل اصلی فعالیت تامیــن مالی در اروپا بودند و چندین 
صندوق  سرمایه گذاری خطرپذیر در آمریکا، به منظور افزایش سرمایه گذاری در 

اروپا، دفاتری در لندن دایر کرده بودند.
کاهش بیشتر تامین مالی در اروپا پس از ســال دشوار برای صنعت فناوری روی 
می دهد. سرمایه گذاری برای اســتارتاپ های فناوری خصوصی در اروپا، از 10۶ 
میلیارد دلار در سال 2021، به میزان 22 درصد کاهش پیدا کرده و در سال 2021 

به 10۶ میلیارد دلار رسیده بود.
اتومیکو اعلام کرد سیگنال هایی از تاب آوری در صنعت فناوری اروپا وجود داشته 
است از جمله این که مجموع ارزش شرکت های عمومی و خصوصی دوباره به مرز 
سه تریلیون دلار رسیده که نخستین بار در سال 2021 به دست آمده بود. در این 
بین، تامین مالی شرکت هایی که در مراحل اولیه هستند، کمتر از همتایان خود 
در مرحله بعدی، کاهش یافته است، به طوری که تامین سرمایه برای شرکت هایی 
که پایین 15 میلیون دلار تامین مالی دارند، در نیمه اول ســال 202۳، به 8.2 
میلیارد دلار در مقایسه با  10.۳ میلیارد دلار در مدت مشابه سال گذشته کاهش 

پیدا کرده است.
انتظار می رود شرکت های مرحله بعدی سهم 9۳ درصد از کل ضرر 28 میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری در فاصله ســال های 2022 تا 202۳ را داشــته باشــند. 
شرکت های فناوری طی یک سال و نیم گذشته، تحت فشار زیادی قرار گرفته اند 
و در شرایطی که سرمایه گذاران این بخش را مورد ارزیابی مجدد قرار می دهند، 
شرکت ها وادار شده اند به هر قیمتی ســودآوری را به جای رشد، در اولویت قرار 

دهند.
شرکت های فناوری که زمانی ارزش بالایی داشتند، اکنون شاهد افت سهام خود 
به دلایلی نظیر حمله نظامی روسیه به اوکراین و سیاست پولی انقباضی هستند. 
فدرال رزرو آمریکا و سایر بانک های مرکزی برای مهار تورم افسارگسیخته، نرخ 

بهره را افزایش داده و محرک های مالی دوران کرونا را تعدیل کرده اند.
بر اســاس گزارش شــبکه ســی ان بی ســی، این امر ســرمایه گذاران را وادار 
کرد تا ســرمایه گذاری خود در شــرکت های فنــاوری زیان ده کــه ارزش آنها 
 معمــولا تحــت تاثیــر انتظــارات از جریان هــای نقــدی آتــی قــرار دارد 

را مجددا ارزیابی کنند.

اخبار

رییــس صنــدوق نــوآوری 
و شــکوفایی از اعطــای وام 
اشــتغال زایی قرض الحسنه 
به شــرکت های دانش بنیان 
در ازای به کارگیــری فــارغ 

التحصیلان دانشگاهی خبر داد.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، نشست مشترکی 
میان مدیران صندوق نوآوری و یک بانک قرض الحسنه 
برگزار شد. در این جلسه طرفین بر گسترش همکاری ها 
تاکید کردند و مذاکراتی در زمینه افزایش حمایت بانک 
قرض الحسنه از شرکت های دانش بنیان، اصلاح روندهای 
ارائه تســهیلات، اقدام مشترک برای ســرمایه گذاری 

خطرپذیر و موضوعات دیگر صورت گرفت.
در این جلســه دکتر محمدصادق خیاطیــان، رئیس 
صندوق نوآوری و شکوفایی در ســخنانی با بیان اینکه 
در نظام تأمین مالی نوآوری کشــور، ســه رکن بسیار 
خوشنام حضور دارند که سبب شــده اند فرایند تأمین 
مالی فناوری و نوآوری کشور در یک روند قابل تحسین 
به کار خود ادامه دهد، افزود: اولین رکن این نظام خود 
شــرکت های دانش بنیان هســتند که انصافاً از لحاظ 
عملکرد در میــان اذهان عمومی، مســئولان و جامعه 
نخبگان خوشنام بوده اند و در شبکه بانکی کشور نیز از 
مشتریان خوش حساب محســوب می شوند. امروز نرخ 
نکول شرکت های دانش بنیان در شبکه بانکی زیر یک 
درصد اســت. در این زمینه خود بانک ها ابراز کرده اند 
که نسبت به گذشته تمایل بیشــتری برای همکاری با 

شرکت های دانش بنیان دارند.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی بیان کرد: رکن دوم 
این نظام که بیشــتر به حوزه قرض الحسنه بازمی گردد 
بانک های قرض الحسنه هستند که امروز ارتباط ویژه ای با 

شرکت های دانش بنیان دارند. در حال حاضر 2 بانک های 
قرض الحســنه توانســته اند اتفاقات خوبی را در زمینه 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و اعطای تسهیلات 

قرض الحسنه به این شرکت ها رقم بزنند.
خیاطیان ادامه داد: ســومین رکنی که در نظام تأمین 
مالی نقش خــود را ایفــا می کند، صندوق نــوآوری و 
شکوفایی است که در این سال ها یکی از خوشنام ترین 
مجموعه های دولتی بــوده و از ابتــدا پایه ریزی آن با 
اهــداف و برنامه ریزی های مترقی و متناســبی انجام 
شده اســت. صندوق نوآوری با آنکه یک نهاد حمایتی 
اســت اما با برنامه ریزی های دقیق توانسته نرخ نکول 
خود را زیر یــک درصد نگاه دارد و این مســئله حاکی 
 از رفتــار حرفــه ای صندوق نــوآوری و شــرکت های 

دانش بنیان است.
وی با تاکید بــر اینکه صندوق نوآوری طی ســال های 
اخیر نقش مهم و اثربخشی در نظام تأمین مالی فناوری 
کشور داشته اســت، گفت: در این سال ها شرکت های 
دانش بنیانی وجود داشته اند که کار خود را آغاز کردند و 
صندوق نیز با خدمات مختلف به حمایت از آن ها پرداخته 
و با تامین مالی به موقع این شــرکت ها، کار را به جایی 
رسانده اند که امروز شــرکت های دانش بنیان مذکور از 

مجموعه های صنعتی بزرگ کشور بشمار می آیند.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی در بخش دیگری 
از ســخنان خود با اشــاره به اینکه یکی از موضوعات 
مهم همکاری این صندوق با این بانک قرض الحســنه 
بر ســر تاثیرگذاری وام اشتغال اســت، گفت: یکی از 
ابعاد همکاری هــای صندوق با یک بانــک، اعطای وام 
قرض الحسنه اشــتغال زایی به شرکت های دانش بنیان 
است. امروز توسعه اعطای وام های اشتغالزایی از اهمیت 
بالایی در کشور برخوردار اســت. از سوی دیگر مسئله 

اشتغالزایی نیز یکی از برنامه های جدی دولت است.
خیاطیان افزود: در راســتای برنامه های اشــتغال زایی 
دولت، توسعه و تســهیل روند اعطای وام اشتغال زایی 

به شرکت های دانش بنیان از اهمیت بالایی در صندوق 
نوآوری و شکوفایی برخوردار است.

وی تاکید کرد: در زمینه اعطای وام اشتغال زایی تمرکز 
صندوق نوآوری بر این است که این وام به صورت شرکتی 
ارائه شود و از شیوه اعطای این وام به صورت فردی پرهیز 
داریم، چرا که فکر می کنیم تجربه اعطای وام اشتغال به 
صورت شــرکتی فوق العاده اثرگذارتر است، چون برای 
اعطای این وام ما شرکت ها را رصد می کنیم و وام اشتغال 

را مبتنی بر طرح های آن ها ارائه می دهیم.
عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشــتی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه اهمیت مسئله 
اشــتغال در حوزه دانش بنیان دوچندان اســت، گفت: 
امروز بخش های مختلف می گویند که با کمبود نیروی 
کار مواجهیم اما در حوزه شــرکت های دانش بنیان این 
مســئله بالعکس اســت چرا که نیروهای شرکت های 
دانش بنیان افرادی هســتند که تحصیلات تکمیلی را 
به پایان رسانده اند اما زمینه جذب آن ها در شرکت های 

مبتنی بر دانش و فناوری وجود ندارد.

خیاطیان دربــاره موضوع همکاری صنــدوق نوآوری 
و این بانک قرض الحســنه در حوزه ســرمایه گذاری 
گفت: موضوع ســرمایه گذاری و تشکیل صندوق های 
سرمایه گذاری در کشــور کمتر مورد توجه قرار گرفته 
اســت. هرچند کــه چند ســالی اســت صندوق های 
خطرپذیــر فعالیت خود را در کشــور آغــاز کرده اند، 
امــا همچنان فاصله زیــادی با نقطه مطلــوب داریم و 
هنوز وزن تســهیلات نســبت بــه ســرمایه گذاری 
 در نظــام تأمیــن مالــی دانش بنیــان در کشــور

 بیشتر است.
وی افزود: تا پیش از این بانک ها از ســرمایه گذاری در 
حوزه نوآوری منع شده بودند اما در قانون جهش تولید 
دانش بنیان به بانک ها اجازه داده شــده با مشــارکت 
صندوق نــوآوری بتواننــد در حوزه ســرمایه گذاری 
خطرپذیر ورود کرده و شرکت های مشترک ثبت کنند. 
در این زمینه بانک ملت فعالیت خــود را آغاز کرده و با 
مشارکت صندوق نوآوری در شرف تاسیس یک شرکت 

سرمایه گذاری است.

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی خبر داد:

اعطای وام اشتغال زایی قرض الحسنه به دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
آخرین وضعیت مدل اقتصادی شبکه ملی اطلاعات را 
اعلام کرد و گفت: جمع بندی این موضوع در مرکز ملی 

فضای مجازی هنوز نهایی نشده است.
امیر محمدزاده لاجوردی در خصوص هزینه های تحت 
پوشش قرار گرفتن فیبر نوری از سوی کاربر و آخرین 
وضعیت مدل اقتصادی شــبکه ملی اطلاعات گفت: 
پرداخت هزینه از سوی مشترک بستگی به اپراتور دارد 

و ما مدل را به صورت رقابتی در نظر گرفتیم تا اپراتورها 
در رقابت و برای به دست آوردن بازار حداقل هزینه را 

از کاربر اخذ کنند.
وی ادامــه داد: فعــلًا تعرفه  خاصی بــرای فیبر نوری 
تصویب نکردیم و مدل رقابتی اســت. رئیس سازمان 
تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویــی همچنین در 
خصوص آخریــن وضعیت مــدل اقتصادی شــبکه 
ملی اطلاعات که یکــی از موضوعات مورد بررســی 

آن تعرفه اینترنت داخلی و بین الملــل بود، گفت: در 
خصوص مدل اقتصادی شــبکه ملــی اطلاعات باید 
گفت که این موضوع در شورای معین مرکز ملی فضای 
 مجازی در دســت بررســی و هنوز جمع بندی نهایی 

نشده است.
ســازمان تنظیم مقررات ارتباطات در ابتدای دولت از 
بررسی مدل اقتصادی شبکه ملی اطلاعات خبر داده 
بود که یکی از مباحث آن به تنظیم نظام تعرفه گذاری 

اینترنت مربوط می شــود. به این معنی که باید نسبت 
تعرفه اینترنت موبایل و اینترنت ثابت مشخص شود و 
موضوع دیگر مربوط به بحث تعرفه استفاده از ترافیک 
داخلی است. چرا که هم اکنون مصوبه ترافیک نیم بهای 
داخلی که در کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات به 
تصویب رسیده، در حال اجرا است اما برخی از دارندگان 
محتوا و اپراتورها نسبت به آن ملاحظات و مشکلاتی 

دارند.

یازدهمین شعبه مدنی دیوان عالی ترکیه رأی دادگاه 
محلی مبنی بر پذیــرش ادعای رانندگان تاکســی و 
ممنوعیت فعالیت اوبر در این کشور را تأیید کرد. اوبر که 
کار خود را در ترکیه از سال 2014 و از استانبول آغاز 
کرده است به 5 میلیون کاربر سرویس دهی می کرد اما 

اکنون به رقابت ناعادلانه متهم شده است.

شــاکیان این پرونده خواســتار توقف فعالیت شرکت 
آمریکایی »Uber Technologies Inc« شــدند. 
در دادخواست رانندگان تاکســی آمده است که تمام 
فعالیت های این شرکت آمریکایی که سابقه پرداخت 
مالیات در ترکیه را ندارد، بــرای جلوگیری از تحمیل 
خسارات جبران ناپذیر به رانندگان تاکسی، حفظ رقابت 

و تجارت، جلوگیری از ضرر مالیاتی کشور و ساماندهی 
فعالیت های تجاری باید به حالت تعلیق درآید.

شعبه دهم دادگاه بدوی بازرگانی استانبول تصمیم نهایی 
خود را در تاریخ 1۶ اکتبر 2019، همزمان با پایان فرآیند 
محاکمه، گرفت و درخواست مسدود کردن دسترسی به 
اوبر و ممنوعیت فعالیت این شرکت در ترکیه را پذیرفت. 

بنابر حکم دادگاه، فعالیت سرویس تاکسی اینترنتی اوبر 
در این کشور، مبتنی بر رقابت ناعادلانه است و از همین 
روی، دسترسی به وبگاه »www.uber.com« و انواع 
اپلیکیشن های همراه این شرکت نیز مسدود می شود. با 
اتخاذ این تصمیم از سوی مقام قضایی ترکیه، فعالیت اوبر 

در این کشور متوقف شد.

انگلیس تصمیم دارد تمام تجهیزات نظارتی ساخت چین 
را از اماکن حساس دولتی حذف کند. این اقدام بخشی از 
برنامه کشور برای برطرف کردن نگرانی های امنیت ملی 

مرتبط با چین است.
ریشی سوناک نخســت وزیر انگلیس چین را بزرگترین 
چالش جهان برای امنیت و دستیابی به ثروت می داند از 
همین رو سال گذشته دولت این کشور به وزارتخانه های 
مختلف ابلاغ کرده بود نصب دوربین های نظارتی چینی 

را در ساختمان های حساس متوقف کنند. دولت در بیانیه 
ای که نشان دهنده ســختگیرانه تر شدن قوانین است، 
نوشت: ما همچنین تعهد می کنیم تا زمانبندی مربوط 
به حذف تجهیزات نظارتی تولید شده توسط شرکت های 
تحت نظارت قانون اطلاعات ملی چین را از اماکن حساس 
دولت مرکزی منتشر کنیم. با پایبندی به این زمانبندی 
ما اطمینان و ضرورت درباره طرح های حذف تجهیزات 
را نشــان می دهیم.البته در بیانیه مذکور به نام شرکت 

خاصی اشاره نشده است. قانونگذاران انگلیسی پیش از 
این خواهان ممنوعیت فروش و استفاده از دوربین های 
 Dahua و Hikvision نظارتی ساخت شــرکت های
شدند. نگرانی های زیادی درباره حفظ حریم خصوصی 
محصولات این 2 شرکت و ارتباط محصولات آنها با نقض 

قوانین حقوق بشر در چین وجود دارد.
Hikvisionدر بیانیه ای ایمیلی نوشته است: ما معتقدیم 
اقدام احتمالی دولت انگلیس گامی در جهت افزایش تنش 

های ژئوپلتیکی است که در حوزه ممنوعیت های فناوری 
ایجاد شده اســت و هیچ ارتباطی به امنیت محصولات 

شرکت Hikvision ندارد.
این درحالی است که انگلیس نصب تیک تاک در موبایل 
های دولتــی را از مارس 202۳ میــلادی ممنوع کرده 
 5Gاست. از سوی دیگر از 2020 میلادی نصب تجهیزات
 یک شــرکت چینی در شــبکه های اینترنــت موبایل 

منع شد.

یکی از شرکت های دانش بنیان توانسته است بخشی از 
نیاز کشاورزی کشور به بذرهای اصلاح شده را با تولیدات 

داخلی تامین کند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، علیرضا ســبحانی مدیر عامل یک 
شرکت دانش بنیان با بیان اینکه این مجموعه تامین کننده 
بذرهای اصلاح شده است، گفت: این شرکت اولین بذرهای 
اصلاح شده خربزه را در کشور تولیدکرده است و در حال 

حاضر دارای مجوز رسمی و انحصاری تولید بذر خربزه 
اصلاح شده خاتونی و خربزه درگزی از موسسه اصلاح و 

تهیه نهال و بذر است.
سبحانی با اشــاره به تنوع بذرهای اصلاح شده تولیدی 
در این شرکت  دانش بنیان، ادامه داد: از جمله این بذرها 
می توان به خربزه، پیاز، تیل ســبز، لوبیا سبز، هندوانه 

آجیلی و ذرت شیرین اشاره کرد.
این فعال حــوزه فناوری ضمن اشــاره بــه عملکرد و 

خصوصیت کیفی برتر، قیمت مناســب تر، پشتیبانی و 
مشاوره در مقایسه با ارقام وارداتی گفت: کیفیت مطلوب 
میوه، شبکه بندی، رنگ مناسب یکنواختی، بازارپسندی 
از مهم ترین ویژگی های محصولات دانش بنیان این شرکت 
است. سبحانی با اشــاره به نمایندگان و عاملین فروش، 
سفارش های صورت گرفته توسط شرکت و حلقه کسب 
و کار ایجاد شده اشــتغالزایی صورت گرفته توسط این 

مجموعه را بسیار بالا دانست.

مدیر عامل یک شــرکت دانش بنیان بــا تاکید بر اینکه 
حمایت های معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری منجر به رشد شرکت های دانش بنیان 
و خلاق می شود عنوان کرد: حمایت های آن معاونت در 
جلوگیری از ورود بذرهــای خارجی، جلوگیری از تولید 
بذرهای غیر مجاز و تقلبی، در نظر گرفتن تسهیلات مالی 
و ارائه وام به منظور توزیع بذر بین کشــاورزان در رونق 

شرکت های دانش بنیان بسیار تاثیرگذار است.

وزیر خارجه برونئی از دستاوردهای شرکت های دانش 
بنیان ایران بازدید کرد و خواهان توســعه همکاری دو 
کشور شد. اریوان یوسوف، وزیرخارجه برونئی از خانه 

نوآوری و فناوری ایران)تهران(I-hit بازدید کرد.
  قدمگاهی، سرپرســت دفتر توســعه کســب و کار 
بین الملــل مرکز تعاملات بین المللــی علم و فناوری 
معاونت علمی ریاست جمهوری در این خصوص گفت: 

بســیاری از دســتاوردهای خانه نوآوری و فناوری در 
مقایســه با محصولات خارجی برای وزیر امور خارجه 
برونئی جالب توجه بود؛ زیرا ایران در شرایط تحریمی 
است ولی توانســته از نظر تکنولوژی به پیشرفت های 

قابل توجهی برسد.
 وی ادامــه داد: در ایــن بازدیــد هربــال و گیاهان 
دارویی از جملــه بخش هایی بودند که برای توســعه 

 همکاری فناورانه مــورد توجه وزیــر خارجه برونئی 
قرار گرفت.

وی با بیان اینکه این کشور از جمعیت پایینی برخوردار 
است و کشوری ثروتمند محســوب می شود، گفت: با 
توجه به پیوســتگی های فرهنگی دو کشور که هر دو 
مسلمان هستند، شرکت های طب اسلامی و گیاهان 
دارویی علاقمنــد به همکاری با ایران و شــرکت های 

دانش بنیان بودند.  گفتنی است، اقتصاد کشور برونئی 
بر پایه ی صــادرات نفت، گازطبیعی، الــوار و کائوچو 
استوار است. برونئی به واســطه استخراج فراوان نفت 
و گاز یکی از کشــورهایی اســت که بالاترین درآمد 
ســالانه را از ذخایر طبیعی خود دارد کــه همین امر 
 باعث شــده تا افراد زیادی متقاضــی کار و مهاجرت 

به برونئی باشند.

آخرین وضعیت مدل اقتصادی شبکه ملی اطلاعات

تعرفه گذاری فیبرنوری رقابتی است 

فعالیت اوبر در ترکیه ممنوع شد

انگلیس تجهیزات نظارتی ساخت چین را ممنوع می کند

توانمندی فناوران در تامین نیاز به بذرهای اصلاح شده

توسعه همکاری فناورانه ایران و برونئی
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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کار و
کارآفرینی 

روز كارمند است. »شايد شرايط وامي 
كه قرار اســت بگيرم بهتر شود. شايد 
حقوق اين ماه هم اندكي اضافه شود 
و مخارج زندگي ام بهتر تامين شــود 
اما برعكس شايد هم همه از من توقع 
داشته باشند، كيفيت كارم را بالا ببرم، ساعات بيشتري براي 
مشتري وقت بگذارم و كاري مفيد به اداره يا شركت ارائه دهم، 
در مقابل عصبانيت ها و فريادهاي بعضي از مشــتري ها صبور 
باشم، كم حوصله نباشم، زود رنج نباشم و اگر كار به مشكلي 

برخورد، ناراحتي هايم را سر مشتري خالي نكنم.« 
يك كارمنــد دانشــگاه از واژه زندگی كارمندی اســتفاده 
می كند و مي گويــد: زندگي كارمنــدي آدم را وادار مي كند 
 تا ســاعت مشــخصی بيــدار شــود و در زمــان معيني به 

كار بپردازد.
 اگر به كارت علاقه داشــته باشــي در انجام امور كارمندي 
بهتر عمل كني. وي مي گويــد: صبور بــودن و علاقه به كار 
خيلي مهم اســت. اگــر در كارگري جســم انســان درگير 
 است، در شــغل كارمندي فكر و ذهن بيشــتر از هر چيزي 

درگير است. 
وي ادامه مي دهــد: بايد دقيق و منظم باشــي. كوچك ترين 
خطا در رابطه با مدارك و پرونده هاي دانشجويان، كل زحمت 
روزانه ات را بــه باد مي دهد. در كارمندي روح انســان درگير 
است و بايد قدرت تحمل بالايي داشته باشي. او ادامه مي دهد: 
البته بعضي از كارمندها بــا توجه به كاري كه موظف به انجام 
آن هستند، ممكن است ســاعات كمتري كار كنند و تلاش 
 كمتري داشــته باشــند و اينگونه دغدغه ها براي آنها وجود 

نداشته باشد.
 البته بعضي ها هم كارمندي را به معناي پشت ميز نشستن و 
فارغ از هر كار و دغدغه مي دانند و گرچه هم اينگونه موارد كم 
 نيستند اما وجدان كاري و داشتن كفايت در شغل كارمندي 

بسيار مهم است. 
يك كارمند ديگــر در اين زمينه به »كســب وكار« مي گويد: 
3 سال اســت كه كارمندم و از نظر هزينه هاي زندگي مشكل 
چنداني ندارم، اما اگر بخواهم به مسكن و محلي براي زندگي ام 
بينديشــم بايد پس انداز كنم يــا وام بگيرم. البتــه وام هايي 
كه پرداخت مي شود آنقدر زياد نيســت كه بشود با آن خانه 
 خريد اما كاش همين مبلغي كه قرار اســت بدهند، در زمان 

كوتاهي باشــد.  او توضيح مي دهد كه يكي از دوســتانم كه 
كارمند اداري يك شركت اســت پس از 40سال موفق شده 
اســت كه خانه بخرد كه علــت عمده آن به گفتــه خود وي 
 تكيه به درآمد حلال به جاي كارهاي غيرقانوني چون رشــوه 

بوده است. 
وي بيان مي كنــد: بعضي كارمند ها با رشــوه و پول هايي كه 
به قول بعضي ها زير ميزي اســت، بر درآمــد خود مي افزايند 
يا به طريــق غيراخلاقي كه در شــان يك كارمند نيســت 
 براي رســيدن به ســرمايه اي بيشــتر در شــغل كارمندي 

اقدام مي كنند. 
در نظر بعضي از مردم شــغل كارمندي به ويژه بعضي از موارد 
نوع دولتي آن، از اين نظر كه حقوقي ثابت دارد و ســاعاتش 
كم اســت، امتياز ويژه اي بر ساير شــغل ها دارد. مثلا ساعت 
كاري بعضي از كارمندان دولتي از 8صبح شروع مي شود و تا 
2و يا 3ادامه دارد و حقوق بالاي يك ميليون و بيشتر دارد در 
حالي كه مشــاغلي ديگر يا كارمندان بخش هاي ديگر جامعه 
 نه تنها ســاعات كاري بيشــتري دارند بلكه حقوق كمتري 

دريافت مي كنند.
 مزاياي گرفتــن وام، دادن انــواع كالاي غذايــي، روزهاي 
تعطيل بيشــتر، خســتگي كاري كمتر و حقوق هاي بالاي 
يك و دو ميليون از جمله مزاياي بعضــي از اين كارمند هاي 
 دولتي است كه در مقايسه با ســاير كارمندهاي كشور كاملا 

متفاوت است. 
بســياري از فارغ التحصيلان در جامعه ما مايلند در رشــته 
مورد نظر خود به كار مشغول شــوند و عنوان كارمند داشته 
باشــند، كه علت عمــده آن شــايد همان همه گير شــدن 
اين اصطلاح بــر بســياري از كارهاي دانشــگاهي، دفتري، 
كامپيوتــري، اداري و... اســت و با توجه بــه كاري كه با اين 
ســمت به افراد داده و حقوقــي كه پرداخت مي شــود، نوع 
كارمنــدي فرق خواهــد داشــت و امتيازهــا و ويژگي هاي 
 مثبــت آن هم بــا در نظــر گرفتن اين شــرايط مشــخص 

خواهد شد. 
يكــي از مهم ترين دغدغه هاي كارمندي، حكم اســتخدامي 
 آنهاست كه بعضي مواقع به صورت قراردادي و گاهی پيماني يا 

رسمي است.
 آنهايي كه به صورت قراردادي استخدام مي شوند نگران اين 
موضوع هســتند كه مدت قرارداد آنها تمديد نشود يا به علل 

مختلف از كار بيكار شــوند. عدم آرامش خاطر در اين مورد، 
بعضا انگيزه فعاليت هاي مفيد در طول كار را از آنها مي گيرد. 
اين شايد يكي از عوامل مهمي باشد كه باعث شده كارمندان با 

وجود ساعات كاري زياد، نتوانند مفيد كار كنند.

 علاوه بر اين امنيت شغلي و روابط مناسب بين اعضاي همكار 
در شغل كارمندي بسيار لازم اســت كه اگر تمام نگراني هاي 
ناشي از آن برطرف شــود بازدهي كاري كارمند ها هم بالاتر 
مي رود. البته در نظر گرفتن شايستگي و ملاك قرار دادن آن 

براي گزينش كارمندان بايد جاي ملاك هاي ديگر را بگيرد تا 
از اين طريق عملكرد كارمندان بهبود پيدا كند و مشــكلات 
غيراخلاقي و غيرقانوني بعضي از كارمندان به حيثيت شــغل 

كارمندي آسيب نرساند. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزكارمندبررسيميكند

دغدغه هاي کارمندي

توزيع نابسامان دارو، نوسان قيمت ها 
و تورم، عدم شــناخت داروسازان در 
حقله درماني، ماليات بسيار، داروهاي 
وارداتي و به ســر آمدن تاريخ مصرف 
دارو، ازجمله مشــكلاتي اســت كه 
جامعه داروساز كشــور با آن روبه رو است. داروهايي كه موارد 
مشابه آن در داخل هم توليد مي شود اما در نسخه پزشك نمونه 
وارداتي آن به بيمار معرفي شود از جمله مهم ترين مشكلات 

داروسازان است. 
به گفته برخي از داروسازان تورم و مشكلات اقتصادي جامعه 
بازار دارو را هم متورم مي كند و مشــكل گراني و ناياب شدن 
داروها در كشــور را به همراه دارد كه تاثير منفي آن بر شغل 
داروسازان قابل مشاهده است. آنها مجبور مي شوند براي تهيه 
دارو به شركت هاي خصوصي مراجعه و با قيمتي بسيار بالا آن 
داروها را تهيه كنند. مشــكلات مادي مردم در خريد داروها 
يا تهيه داروهايي كه بــراي مصارف بيماري هاي صعب العلاج 
است از مشــكلات پيش روي داروسازان در كشــور است. از 
طرفي شــركت هاي بيمه هم حق بيمه داروسازان را به موقع 
پرداخت نمي كنند و داروسازان به ناچار تن به وام هايي با سود 
بالا براي تامين هزينه هاي دارويي خود مي دهند. با توجه به 
اهميت دارو در حوزه بهداشت و درمان كشور، داروسازي هم 
از جمله مهم ترين شغل هايي است كه در اين رابطه بايد به آن 
توجه بسيار كرد. اگر در عرضه دارو توسط داروسازان خطايي 
صورت بگيرد مثلا تاريخ مصرف دارو گذشته باشد يا متناسب 
با نسخه پزشك تجهيز نشــود، سلامت و درمان مردم با خطر 

مواجه مي شود.  
مسئوليت داروسازان هم در اين زمينه چندين برابر مي شود 
بنابراين لازم اســت كه دغدغه هاي مالي داروسازان برطرف 
شود يا براي آن اقدامي جدي صورت گيرد تا داروساز با آرامش 

خاطر بتواند خدمات خود را ارائه بدهد. 
داروسازان نگران بازار محصولات توليدي

البته از نظر داروســازان در كنار همه اين ها افزايش ظرفيت 
داروســازان و مشــغول به كار شــدن آنها در جامعه، فضاي 
داروسازي را در مواردي ملتهب مي ســازد و موجب افزايش 
خطاهاي توزيع داروها و موانع آن مي شود چراكه رقابت تعداد 
زياد اين داروســازان موجب مي شود تا پزشــك مستقيما به 
هدايت بيمار به داروخانه مورد نظر خود بپردازد و نگراني هاي 
مالي داروسازان از نبودن بازاري مناسب براي توليدات دارويي 

زياد شود. 
عبدالرحمان رســتميان، نايب رئيس كميســيون بهداشت 
با تبريك روز داروســاز به داروســازان كشــور در اين رابطه 
مي گويد: مردم ما بايد به صنعت داروســازي كشــور اعتماد 
داشــته باشــند و به توليدات دارويي داخــل اهميت داده و 
در درمان بيماري هايشــان از آنها اســتفاده كنند. داروهاي 
داخلي از كيفيت لازم برخوردارنــد و نيازي به تهيه داروهاي 
خارجي مشابه آن نيســت. بايد در اين زمينه فرهنگ سازي 
كنيم تا صنعــت دارويي هم بــه اهداف مورد نظــر خود در 

سلامت مردم سريع تر دست پيدا كند و از طرفي هم بانك ها 
 با ارائه تســهيلات لازم به داروســازها دغدغه هاي مادي آنها 

را برطرف سازند.
درصد بالاي بهره بانكي و ميزان كم تســهيلات آنها نسبت به 
ديگر كشــورها مانع مهمي براي همه بخش هاي توليدي در 
كشور خصوصا توليد دارو است. وي مي گويد: داروسازي يكي 
از صنايع پرسود دنياســت كه در برخي كشورها گردش مالي 
را بر عهده دارد. در كشــور ما هم به خاطر شرايط جغرافيايي 
مناسب زمينه براي رشد اين صنعت و تهيه داروهاي مورد نياز 

فراهم است. 

دغدغه هاي مالي داروسازان
رستميان درباره برخي از مشكلات داروســازان نظير، تاريخ 
مصرف داروها، گرانــي و كميابي برخــي از داروها، ماليات، 
بيمه و نمونه هاي مانند آن مي گويد: بايد سيســتم نظارتي و 
فرآيندهاي حاكم بر آن در امر داروسازي اصلاح شود. اين ها 
به حوزه نظارت برمي گردد و لازم است كه با روش هايي دقيق 

آنها را در جهتي مثبت و موثر هدايت كرد. 
از جمله نكات درباره داروسازان مبلغ تعرفه و حق فني است 
كه در قبال ارائه خدمــات به بيمار ارائه مي شــود. خدماتي 
مثل، اطلاعات درباره شــيوه مصرف دارو، امكان هاي تداخل 

دارو با دارو يا با غذا، شــرايط مصرف دارو، عــوارض جانبي 
دارو، ارائــه اطلاعات تاثيــر دارو بر بيماري هــاي زمينه اي 
مانند ديابت و بارداري و شــيردهي و درج دســتورات دارو 
طبق نسخ علمي است. رســتميان بر اين باور است كه دادن 
حق فني به داروسازان بايد به شرطي باشــد كه آنان را ملزم 
به دادن مشــاوره به مردم كنــد. برخي از مبالــغ تعرفه اي 
داروسازي در سال 1394 بدين شــرح است: حقوق داروساز 
و مســئول فني در 44 ســاعت كار در هفته: 500/248/14 
ريال، حق نظارت و مســئوليت علمــي: 9/480/000 ريال، 
فوق العــاده شــغل: 4/271/500 ريال، كمــك هزينه اقلام 

مصرفي خانــوار و مســكن: 5000/000 ريال، دانشــجوي 
مقطــع 140 واحدي يــا دوره تكميلي به صــورت پاره وقت 
به ازاي هــر ســاعت: 155000ريال، دريافــت اضافه كاري 
مسئول فني با توجه به خالص دريافتي ماهيانه 33000/000 
ريال، حداكثر ميزان عيدي و پاداش ســال 1394مسئولان 
فني به ازاي يك ســال كاركرد كامل 21/372/750 ريال و 
حداقل آن 14/248/500 ريال است، فارغ التحصيلان رشته 
داروسازي با پروانه موقت يا دائم به صورت پاره وقت و به عنوان 
 قائم مقام مسئول فني رسمي هر ساعت 172000 هزار ريال

 است. 

»كسبوكار«مشكلاتداروسازانرابررسيكرد

دغدغه های شغلی داروسازان
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اصناف

ايران و تركيه چندي پيــش قراردادي 
مبني بر تجارت ترجيحي منعقد كردند 
كه براساس آن تعرفه واردات و صادرات 
تعدادي از كالاها به نصف كاهش يافته و 
لوازم ظروف آشپزخانه، لوازم خانه داري و 

ظروف شيشه اي آشپزخانه مشمول اين تجارت شدند. 
رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در اين باره 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با برقراري تعرفه ترجيحي بين ايران 
و تركيه توليدات داخلي با ورشكستگي مواجه مي شوند و ديگر توليد 

لوازم آشپزخانه به صرفه نخواهد بود. 
محمدحسن كاظمي با بيان اينكه با توجه به برقراري تعرفه ترجيحي 
با تركيه قيمت ها براي مصرف كنندگان كاهش مي يابد و با كاهش 
قيمت كالاهاي وارداتي روبه رو مي شــويم، افزود: با توجه به اينكه 
هزينه تمام شده كالاهاي داخلي بيشــتر از واردات است، طبيعي 
است كه وارد كردن به صرفه بوده و توليدكنندگان در اين بخش با 
مشكلات بيشتري مواجه مي شوند و با برقراري تعرفه ترجيحي و 
نصف شدن تعرفه گمركي واردات اين كالاها، توليدكنندگان بيشتر 

متضرر خواهند شد. 

70 درصد لوازم خانگي وظروف آشپزخانه وارداتي است
وي همچنين در ادامه اظهار داشت: در حال حاضر توليدات داخلي 
در اين بخش پاسخگوي نياز كشور است ولي باوجود اين موضوع 
70 درصد واردات و 30 درصد توليد داخلي در اين بخش داريم و در 
حال حاضر بيشتر واردات از كشورهاي ايتاليا و تركيه انجام مي شود. 
كاظمي با بيان اينكه در حال حاضر بازار لوازم خانگي با ركود مواجه 
است، اظهار كرد: چك هاي برگشــتي يكي از مشكلاتي است كه 
صنف ما درگير آن است. زماني كه بانك مركزي اعلام مي كند تعداد 
چك هاي برگشتي افزايش قابل توجهي در مقايسه با سال گذشته 
داشته، طبيعي است كه با اين اوضاع همه اصناف با مشكل مواجه 
شده اند و به دليل اينكه چك ها فاقد پشتوانه هستند بازار با ركود 

مواجه شده و مبادلات كمتر انجام مي شود. 
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در عين حال 
بيان كرد: بسياري از توليدات ايراني قابل رقابت با خارجي است و 
هيچ نيازي به واردات آن وجود ندارد. براي نمونه ظروف چيني ايران 
يكي از بهترين ظروف چيني در جهان است ولي باوجود اين در بازار 

داخلي مي بينيم كه بسياري از ظروف چيني وارداتي است. 
وي با بيان اينكه بسياري از توليدات ايراني آشپزخانه قابل رقابت با 

انواع مشابه خارجي هستند، گفت: با توجه به توانمندي كشورمان در 
توليد انواع ظروف آشپزخانه بايد افزون بر اينكه نياز بازار داخلي را با 
توليدات ايراني تامين كنيم، زمينه  گسترش هرچه بيشتر صادرات 

توليدات ايراني را به كشورهاي همجوار فراهم كنيم. 

ظروف چدني واقعي نداريم
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران همچنين در 
ادامه گفت: ظروفي كه امروز مردم با نام چــدن از بازار خريداري 
مي كنند، درحقيقت آلومينيوم فشرده آلياژدار است. به اين صورت 
كه يكسري مواد ديگر از قبيل سرب، روي و مس را وارد آلومينيوم 
معمولي مي كنند تا محكم و مقاوم شود. درحقيقت چدن واقعي 

بسيار سنگين و غيرقابل استفاده است. 
 وي ادامه داد: كيفيت اين ظروف بســيار بهتر از نمونه هاي چيني 
آن است. مهم ترين خاصيت توليد در ايران اين است كه درصورت 
بروز مشكل كالاي موردنظر ضمن عودت به كارخانه نمونه سالم آن 

تحويل مشتري مي شود. 
كاظمي افزود: نكته مهم تر اين است كه تاجر مي تواند اجناس را با 

كيفيت هاي متفاوت نازك يا ضخيم وارد كند. 
اظهار تاسف از تبليغات گسترده كالاهاي خارجي

وي ضمن انتقاد از غرب زدگي و فرهنگ برخي در اين زمينه بيان كرد: 
جاي تاسف دارد كه مردم همچنان به نام و برندهاي خارجي تكيه 
دارند و با توجه به تبليغات گسترده رسانه ها هنوز به كالاي ايراني 
مطمئن نيستند.  كاظمي با بيان اينكه اكنون تنها چند برند در كشور 
توليدات شان را به كشورهاي لبنان، سوريه و عراق صادر مي كنند، 
افزود: بايد زمينه صادرات بيشتر فراهم شود كه در اين زمينه نيازمند 

برنامه ريزي مدون هستيم. 
وي با بيان اينكه صادرات اين بخش ناچيز است، گفت: راهكار افزايش 
صادرات جلوگيري از صادرات مواد اوليه و اختصاص مواد اوليه به 
توليد داخلي است كه توليد كنندگان بايد با سليقه عالي و كيفيت 
خوب توليد بازارهاي هدف را به دست بياورند.  او ادامه داد: در حال 
حاضر ركود در تقاضا كه باعث ركود توليد شده باعث عدم نقدينگي 
در بازار شده است كه قيمت ها بسيار افزايش و قدرت خريد كاهش 

يافته است. 
اين فعال صنفي از ديگر راهكارها براي حمايت از توليد داخلي گفت: 
حمايت مستقيم دولت در كنار ايجاد اتاق فكر براي توليدكنندگان 
بخش خصوصي كه باعث ايجاد بازارهاي هدف داخلي و خارجي 

مي شوند از ديگر راهكارهاست. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشــپزخانه تهران همچنين 
افزود: دولت بايد با كاهش هزينه هاي توليــد، اين فرصت را براي 
توليدكنندگان فراهم كنــد تا بتوانند توليدات خــود را با قيمت 
مناسب به دســت مصرف كننده برســانند. وي با بيان اينكه بايد 
فرهنــگ اســتفاده از كالاي ايراني را بــراي مصرف كننده ايجاد 
كرد، افزود: كيفيت بســياري از محصولات داخلي مطلوب است 
و همه توليــدات داراي ضمانت پــس از فروش هســتند و بايد 
 فضاي رقابت در بازار ايجاد شــود تا توليدكننده داخلي متحمل 

ضرر و زيان نشود. 
به گفته كاظمي در حــال حاضر كارخانجات دولتــي با دريافت 
سوبسيدهاي ميلياردي از دولت فعاليت مي كنند و اين در حاليست 

كه از بخش خصوصي هيچ حمايتي انجام نمي شود. 

 امروز توليدات داخل، تامين  كننده نياز بازار داخل است
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران خاطرنشان كرد: 
توليدات داخل امروز تامين  كننده نياز بازار داخل است و اين توليدات 
از لحاظ كيفيت نيز مشــابه كالاهاي خارجي و حتي در مواردي 
از كيفيت بالاتري برخوردارند، اما بــازار اكنون با تهاجم برندهاي 
وارداتي مواجه است و مردم بيشــتر تمايل به استفاده از برندهاي 
مطرح را دارند.  وي افزود: خطوط توليد انواع ظروف تفلون به صورت 
تمام اتوماتيك با فناوري روباتيك فرصت حضور به توليدكنندگان را 
داد تا وارد فضاي رقابتي شوند و با توجه به استقبال مصرف كنندگان، 
توليد ظروف چدني از يك ماه پيش در دستور كار قرار گرفته است. 

كاظمي با بيان اينكه استفاده از ظروف چدني براي سلامتي افراد 
مفيد است، افزود: استفاده از ظروف تفلون به دليل جذب مواد تفلون 

بر اثر حرارت زياد توصيه نمي شود و بهتر است مصرف كنندگان از 
ظروف چدني استفاده كنند.  وي درباره اينكه مواد اوليه در اين بخش 
اكثرا وارداتي است، گفت: قيمت مواد اوليه به خصوص آلومينيوم و 
مواد سراميكي و مواد پتروشيمي براي توليد ظروف چدني گران 
است و اكنون هر كيلو آلومينيوم نســبت به سال گذشته گران تر 
شده است.  به گفته رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه 
تهران، بزرگ ترين و مهم ترين فعاليت اتحاديه مي تواند برگزاري 
نمايشــگاه هاي تخصصي در حوزه صنفي خود باشد كه راهكاري 
ويژه براي نمايش توان اقتصادي صنف محسوب مي شود. برگزاري 
اين نمايشگاه ها بستري را براي حضور هيات هاي تجاري كشورهاي 
همســايه فراهم مي آورد كه خود زمينه ساز گسترش صادرات در 

حوزه صنعت لوازم خانه و آشپزخانه كشور خواهد بود. 

 رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« بررسي كرد 

تمايل به برندهاي خارجي لوازم آشپزخانه

توليد و مصرف سنگ هاي تزئيني و نما 
در ايران داراي تاريخچه اي طولاني است. 
استفاده از اين سنگ ها در هزاره هـــاي 
نخست شكل گيري تمدن در سرزمين 
ايران، چه به عنوان سنگ هاي ساختماني 
و چه سنگ هاي تزئيني داخل بناها مرسوم بوده است. آثار بجامانده 
از مصرف چنين سنگ هايي در تخت جمشــيد، پاسارگاد، تخت 
سليمان و بسياري از بناهاي ساســاني وبناهاي اسلامي تا امروز 
در سراسر ســرزمين ايران پراكنده است. اشــياء زينتي ساخته 
شــده از انواع ســنگ هاي مرمر، مرمريت، اونيكس و غيره، اعم از 
 ظروف و زينت آلات زنانه، در موزه هاي ايــران و ديگر نقاط جهان 

وجود دارد. 
رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره وضعيت 
بازار سنگ در گفتگو با »كسب وكار« گفت: سنگ ايران از نظر طبيعي 
به خوبي و شهرت به بازارهاي جهاني، به ويژه به بازار فرآوري ايتاليا، 
ژاپن، كره و ديگر كشورهاي اروپايي و آسياي جنو بشرقي راه يافته 
است. ليكن محصولات فرآورده شده اين سنگ ها، براي پذيرفته 
شدن در بازار مصرف چنين كشورها يا كشورهاي حاشيه جنوبي 

خليج فارس جايگاهي شايسته اي ندارند. 
مهدي ملك زاده افزود: متاســفانه برخلاف فعاليت صنعتي ساير 
كشورها، خام فروشي مانع ارزآوري و موجب از دست دادن بازارهاي 
جهاني در كشورمان شده اســت و صنعت سنگ كشور هم از اين 
دغدغه مستثنا نيست. كشوري با چنين ذخاير غني معدني بايد 
كارخانه هاي ســنگ را براي بهبود بهره وري با تكنولوژي روز دنيا 

همگام سازد. 

خام فروشي؛ سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد
اين فعال صنفي همچنين با اشاره به اينكه بدترين شيوه صادرات 
در جهان خام فروشي است، تصريح كرد: اين شيوه صادرات نه تنها 
سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد، بلكه از ايجاد اشتغال ملي نيز 
جلوگيري مي كند، به طوري كه اشتغالي كه بايد در نتيجه فرآوري 
سنگ در ايران شكل بگيرد در يك كشور خارجي و براي بيكاران آن 

كشور ايجاد مي شود. 
در تاييد صحبت هاي رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش 
تهران لازم است يادآوري شود كه بيشتر وعده هاي مسئولان درباره 
رونق بخشيدن به حوزه توليد و صادرات در حد شعار است، به طوري 
كه اگر وضعيت اقتصاد و صادرات ايران را نسبت به ساير كشورهاي 
جهان در 20 سال گذشته مورد بررسي قرار دهيم خواهيم ديد كه 
ايران از بسياري از كشورهاي ديگر عقب افتاده، اين در حالي است كه 
درآمد كشوري مانند تركيه تنها از بخش صادرات سنگ سالانه بالغ 

بر چندين ميليارد دلار است. 
به گفته ملك زاده، قديمي بودن تكنولوژي هاي فرآوري در كشورمان 
باعث فرآوري در 6 يا 7 نوع سنگ شده است و اين موضوع در حالي 

رقم مي خورد كه روي 90گونه سنگ مي توان فرآوري انجام داد. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره توليدات داخلي 
سنگ، عنوان كرد: در حال حاضر كيفيت سنگ ايران قابل رقابت 
با محصولات خارجي شــده و محصولات متنوعي با موارد مصرف 

مختلف در كشور توليد مي شوند. به دليل همين موضوع ما واردات 
سنگ نداريم و كل نياز بازار را محصولات داخلي تامين مي كنند.

نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم
مهدي ملك زاده گفت: تحريم ها در ايــن صنف هم اثرگذار بوده و 
ما نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم. در حقيقت هيچ 
كشوري از ما براي شركت در نمايشگاه ها دعوت به عمل نمي آورد. 

تحريم ها همچنين روي صادرات ما هم اثر نامطلوبي گذاشــته به 
نحوي كه نتوانستيم به بازارهاي هدف دست بيابيم و صادراتي در 

شان و نام كشورمان داشته باشيم. 
تحريم ها دست صنعت ايران را از بازارهاي اصلي هدف كوتاه كرد؛ ما 
نبايد اين نكته را فراموش كنيم كه مهم ترين خريداران سنگ هاي 
ايراني، اروپايي ها و آمريكايي ها بودند، در حالي كه امروز كشورهايي 
سنگ ايران را خريداري مي كنند كه از قدرت خريد پاييني برخوردار 
هستند. وي ادامه داد: لياقت ســنگ ايراني اين نيست، ولي بحث 
تحريم ها از يك سو و نبود تسهيلات بانكي از سوي ديگر باعث شده 

سقف آرزوهاي صادرات ايران در زمينه سنگ كوتاه تر باشد. 

ماشين آلات صنعت سنگ به روز نيست
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران همچنين با اشاره به 
استفاده از ماشــين آلات ايراني در اين صنعت، گفت: ماشين آلات 
ايراني كارخانه ها، يك نوع كپي برداري از ماشين آلات خارجي است. 
چند سري از ماشين هاي خارجي در كارخانه ها وجود دارد كه به 
زمان هاي خيلي قبل باز مي گــردد. اميدواريم با لغو تحريم ها و باز 

شدن راه ها بتوانيم از ايتاليا دستگاه هاي به روز را وارد كنيم. 
وي ادامه داد: به دليل به روز بودن ماشين آلات كشورهاي خارجي، 
شاهد كيفيت سازندگي تا حدودي مطلوب تر در توليد سنگ ساير 

كشورها هستيم. 

كيفيت مطلوب سنگ هاي تزئيني توليد داخل
ملك زاده درباره فعاليت كلي اين صنف در زمينه توليد سنگ تزئيني 
اظهار كرد: توليد سنگ هاي تزئيني در داخل داراي كيفيت خوبي 
اســت و توليد كنندگان ما با تلاش زياد خود را بالا كشيده اند تا با 
همين امكانات بتوانند با سنگ هاي خارجي برابري كنند.  به گفته 
وي در حال حاضر، ايتاليا باكيفيت ترين ســنگ تزئيني را در دنيا 

توليد مي كند. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و ســنگ تراش تهران همچنين در ادامه 
وضعيت بازار اين صنف را نامناسب عنوان كرد و نسبت به تعطيلي 
توليدي هاي سنگ بر در شهرستان ها اظهار نگراني كرد. وي گفت: 
به جرات مي توان گفت كه بازار براي فعالان اين بخش نابود است؛ نه 
كاسبي و نه توليد و فروش وجود دارد. وضعيت بسيار بدي وجود دارد 

و كاري از ما ساخته نيست. 
ملك زاده اظهار داشت: بازار فروش ما به ساخت و سازوابسته است، 
زماني كه ساخت و ســازصورت نگيرد بازار دچار ركود خواهد شد. 
چندين ماه است كه ركود اقتصادي داريم، كاري به صنف خودمان 
هم ندارم؛ اما كاهش ساخت و سازبه بسياري از صنف هاي وابسته 

لطمه زده است. 

توليدي ها يكي پس از ديگري تعطيل شده اند
به گفته وي، توليدي ها يكــي پس از ديگري تعطيل شــده اند؛ 
البته اين اتفاق بيشتر در شهرستان ها رخ داده است؛ چون تهران 
توليدي هايش اندك است، يكسري از مغازه ها هم كارگرهايشان را 
جواب كرده اند و هدفشان هم اين است كه مثلا يك ميليون و 500 
هزار تومان از هزينه هايشان كاسته شود.  به گزارش »كسب وكار«، 
سرزمين ايران به دليل تنوع رخدادهاي زمين شناسي و عريان بودن 

نسبي سنگ هاي مختلف به دليل پوشش ناچيز جنگلي و خاك ها، 
از نظر طبيعي داراي پتانســيل بالايي از انواع سنگ هاي تزئيني و 
نما، از جمله سنگ هاي نرم بر و سخت بر است. اين فراواني و تنوع 
اجازه مي دهد كه ايران بتواند در بازار داخلي و جهاني جايگاه مهمي 
را كسب كند.  موقعيت جغرافيايي ايران از نظر به دست آوردن 
بازارهاي خارج نيز بسيار خوبست. زيرا كشورهاي حاشيه جنوبي 
خليج فارس، به مناســبت اينكه رهنمون هاي زمين شناسي 

محدودي دارند و كشورهاي اروپايي و خاور دور، به دليل مسائل 
زيست محيطي، امكانات كمتري براي گسترش معدنكاري و 
صنايع سنگين ازجمله صنعت سنگ را دارند و بالاخره به دليل 
گراني انرژي و كار، مزيت نسبي ايران براي توسعه اين صنعت را 
ندارند. لذا ايران مي تواند توليد بهتري داشته باشد و همچنين 
صنايع پايين دستي سنگ هاي تزئيني و نما بازار بهتري را براي 

صادرات ايجاد كند. 

 رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران در گفتگو با» كسب و كار«: 

واردات سنگ تزئيني نداريم
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

كاش
نداوليپور

كاش باد صداي دلتنگيم رو، بارون نم روي گونه هام رو، 
بيد مجنون ايستاده پوســيدنم رو، آســمون ابري حال و هواي دلم رو به 

گوشت مي رسوندن، 
كاش سليمان بودم... 

منبع:گنجينهكتاب
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

بهتراستباسواليديگرپاسخآنراداد:چرامردمفكرميكنند
مطرحكردنيكايدهبراياستارتآپدشواراست؟شايدپرسيدن
اينسوالاحمقانهبهنظربرسد.ممكناستاينطورنباشد.آنچه
مردممعمولابيانميكنند،ايننيستكهآنهاتواناييفكركردن
بهايدههاراندارند،بلكهآنهااصلاايدهايندارند.ايندوبههيچوجه
يكساننيستندوايندليلياســتكهچونهيچايدهايندارند
درنتيجهبرايايجادآنهيچتلاشــينميكنند.اگرايجاديك
استارتآپبامطرحكردنايدهايباشدكهآنايدهميليونهادلار
ارزشداشتهباشدالبتهكهمشخصاستراهاندازييكاستارتآپ

تاچهميزاندشوارخواهدبود.

پرسش
حقيقتايناستكهاكثراستارتآپهابايكايدهابتداييواصليبه
پايانميرسند.اينخيلينزديكتراستبهاينواقعيتكهبگوييم
ارزشاصليايدهاوليهوابتداييشمادرروندكشفموانعمشخص
ميشود.ايدهاوليهايكهشماداريدتنهانقطهشروعاستونهبرنامه
كار،امايكپرسشوجوددارد.اينايدهميتواندكاراومفيدباشد
اگردرنحوهرسيدنوبيانراهبهماكمككند؟زمانيكهكسانيروي
پرسشيكارميكنندكهبسياربزرگوپيچيدهبهنظرميرسد،اين
سوالمطرحاستكه:آياراهيوجودداردكهاززيرمجموعهاياز
سوالومسالهشروعكردوسپسبهتدريجآنراگسترشداد؟كه

اينعمومابهنتيجهميرسد.

حركتدرخلافجهتباد
برايايجادسوالشمابهدوچيزنيازداريد:آشنا

بودنباتكنولوژيهايجديدواميدبخش
وداشــتندوســتانشايسته.

تكنولوژيهايجديدعنصرســازندهايدههاياستارتآپشما
هستندوبحثوتبادلنظربادوســتانتانفضايياستكهشما
ميتوانيداينايدههارابهتكاملبرسانيد.بهدانشآموزاندبيرستاني
توصيهميكنيمانگشتخودرادرخلافجهتبادبگيريدوروي
مسائليكاركنيدكهحقانتخابوآزاديشمارابهحداكثرميرساند.
ايندرخواستيكقاعدهكليبرايبزرگسالاننيزهستوشايد
بهترباشدكهدرآنتجديدنظركرد:تاجاييكهميتوانيددرخلاف
جهتبادپيشبرويد.بهاحتمالزيادمردمآگاهانهاينرانميفهمند،
امايكنمونهازشغلهاييكهاصطلاحادرجهتبادومعمولومرسوم
هستند،ايناستكهمثلاشمابافرمتجاوابراييكبانككاركنيد.
آنهمباحقوقپرداختيخوب،كهايــنصراحتانمونهايازاين
شغلهاست.ارزشبازاربرايايننوعازشغلهابسياربالاتراست،
چراكهاختياروحقانتخابكمتريبرايآيندهبهشماميدهد.يك
شغلكههيجانوتازگيبيشتردرآنوجودداشتهباشد،حقوق
كمتريدارد،چراكهشمابايدتاوانكمبودنحقوقآنرابدهيدوآن
همبهدليلبهكاربردنمهارتهايجديدياستكهدراينراستا

يادميگيريد.

خطخطيكردن
چراگروههاييكهباهمكاريومشاركتيكديگرفعاليتميكنند،
نسبتبهافراديكهتلاشميكنندبهتنهاييروييكايدهكاركنند،
پيچيدهترهستند؟منگمانميكنمكهيكفعاليتزمانيبيشترين
نتيجهراخواهددادكهحاصلفعاليتهايتكيوگروهيدركنارهم
باشد.زمانيكهباهمهستيددربارهمسائلدشواربحثوگفتگو
ميكنيد،احتمالابهنتيجههمنرسيد.سپس،صبحروزبعد،زماني

كهدرحالحمامكردنهستيد
ايدهايبهذهنتانميرسد

كهچطورميتوانمسالهايكهدرتلاشبرايحلآنهستيدرابه
نتيجهرساند.بسيارمشتاقهستيدتاايدهبهدستآمدهراباديگران
مطرحكنيدتابتوانيدگرههايپيشروراحلكنيد.چهاتفاقيرخ
دادزمانيكهدرحالحمامكردنبوديد؟بهنظرمنايدههاتنهابه
صورتناگهانيبهذهنانسانخطورميكند،اماچهچيزبيشتري
ميتواندربارهآنگفت؟حمامكردنشبيهنوعيمديتيشناست.
شماهشيارهستيد،امامسالهايوجودنداردكهحواسشماراپرت
كند.درستدرچنينموقعيتهايياستكهذهنشماآزاداستتا
بههرجاييكهميخواهدسيركندكهدراينصورتاستكهمطالب
جديدبهذهنشماميرسد.چهاتفاقيميافتدزمانيكهذهنشما
سرگرداناست؟شايدهمانندخطخطيكردناست.بيشترآدمها
نسبتبهشخصيتيكهدارندحينخطخطيكردناشكالمختلفي
راميكشند.اينعادتهابياختياراست،اماتصادفينيست.شايد
اينكهاجازهبدهيدذهنشمادرميانايدههاسرگردانباشدهمانند
خطخطيكردنباشد.شمامطمئنارفتارهاوحالاتذهنيداريدكه
حينكاركردنآنهارافراگرفتهايدوزمانيكهشمامتوجهنيستيد،
همانرفتارراانجامميدهيد،اماگاهياوقاتتصادفادرعمل،شمااز
دستورالعملهاييكساندربارهبحثهايتصادفيورندماستفاده
ميكنيدكهبهاستعارهميتوانگفتكهيكدستورالعمل،بهطور

اشتباهبراييكبحثبهكاربردهميشود.

مسالهها
درايننظريهميتوانيدايدههاينامنظــموتصادفيرادركنار
همقراردهيدوببينيدبهچهنتيجهايميرسيد.آياداشتنيك
كتابخودكارمفيداســت؟آياميتوانيداينايدههاونظريهها
رابهيكمحصولتبديلكنيد؟زمانــيكهچنيننامنظمايدهها
راكناريكديگرقرارميدهيد،نــهتنهااحمقانهبهنظرنميآيند،
بلكهتنهاازنظرمعناييفهرستشماناقصاست.حتيميتوان
سوالرااينگونهمطرحكردكه:منظورازتبديل
نظريههابهمحصولچيست؟هيچگاه
سطحيبهايدههافكرنكنيد.
وقتياينگونهبهايدههافكر
ميكنيد،ممكناســتبه

چيزهايمفيديبرسيد.
برايداشتنايدههايخوببهتر
استرويچندينمسالهكاركنيد.
شمانميتوانيدتنهاباايدههاومسائل
نامنظموتصادفيشروعكنيد.شمامجبوريددر
ابتداباچندينمسالهشروعكنيد،سپساجازهدهيدذهنتان
درپيكشفايدههايجديدسرگردانباشد.درضمن،فهميدن
صورتمسالهبسياردشوارترازرسيدنبهجواباست.بيشتر
مردمهموارهترجيحميدهندمسائلراناديدهبگيرندوبهدنبال
ايدهبگردند.دليلآننيزبســيارواضحاست:مسائلومعماها

هموارهآزاردهندههستند.
اجازهبدهيدايندستورالعملراتكراركنمكه:پيداكردنراهحل
برايمسائلدشواراستوتجربهكردنهمينحسباعثميشود
كهشمابتوانيدآنراحلكنيد.سادهترازآنكهبهنظرميآيد،اين

دستورالعمليبرايتماميايدههاياستارتآپاست.
www.eghtesadonline.com

ايدههايخوباستارتآپيازكجاميآيند؟

بازاريابي هوشمند چيست؟
فشارهاي رقابتي در دنياي امروز بر بنگاه ها باعث 
شده اســت كه اهميت دانش را در حوزه هاي 
رقابتي به درســتي درك كرده و تلاش كنند از 
اين ابزار در جهت دســتيابي به اهداف رقابتي 
خود اســتفاده كنند. چنين پديده اي منجر به 
ظهور مفهوم جديدي با عنوان بازاريابي هوشمند 
شده است. بنگاه هاي امروزي با ورود فناوري هاي 
جديد اطلاعاتي و ارتباطــي و تكنولوژي هاي 
جديد مبتني بر وب توانسته اند ضمن برقراري 
روابط بلندمدت با مشتريان خود، به نحو موثرتري 
اطلاعات و دانش مربوط به مشــتريان خود را 
جمع آوري كرده و با پردازش به موقع اطلاعات، از 
اين داده ها در حوزه هاي رقابتي خود بهره  گيرند. 
به طور ســنتي داده هاي مربوط به مشــتريان 
از طريــق تحقيقات بازاريابي و سيســتم هاي 
اطلاعاتي مديريت جمع آوري و تفسير مي شوند. 

اهدافكليبازاريابيهوشمند
۱. تحليل عميق بازار

۲. پيش بيني بازار كه مي تواند قبل از اينكه رقبا 
سهم بازار خود را توســعه دهند، منافع جديد 

به وجودآمده در بازار را عايد سازمان كند. 
۳. بالا بردن ســطح رضايتمندي مشتريان كه 

مي تواند موجبات استمرار كسب وكار باشد. 
۴. شناسايي مشــتريان دائمي كه وفادارند كه 
مي توان با پيگيري رفتار آنان جهت گيري هاي 

كلان سازمان و استراتژيك را انجام داد. 
۵. تقسيم بندي مشتريان و متعاقبا ايجاد تنوع در 

روش برخورد با هر گروه از مشتريان
۶. افزايش كارايي ســازمان در امــور داخلي و 

شفاف سازي رويه فرايندهاي كليدي
۷. استاندارد ســازي و ايجــاد ســازگاري بين 

ساختارهاي سازمان
۸. تســهيل در تصميم گيري كــه جزو اهداف 

اساسي بازاريابي محسوب مي شود. 
۹. تشــخيص زودهنگام خطرات قبل از اينكه 
سازمان را به مخاطرات جدي بكشاند و شناسايي 
فرصت هاي كسب وكار قبل از اينكه رقبا آن را 

تصاحب كنند. 
www.bazaremarketing.blog.ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

وضعيتاحساســيمابرمبناياينكهروي
چهچيزيتمركزوتوجهداريم،بروزداده

ميشود.
هنگاميكهمارويمشــكلاتپيشروي

خودمتمركزميشــويم،خيليســريع
دچــاراحساســاتمنفيواســترس
خواهيمشــدكههــردواينهــاهماز
مهمترينعواملكاهشكاراييمحسوب

ميشوند.
درمقابلهنگاميكهرويراهحلهاواعمالي
كهسبببهبودعملكردميشوند،تمركز
ميكنيمدرمااحساســاتمثبتبهوجود
ميآيدواعتمادبهنفسبيشــتريكسب
ميكنيمواينباعثبالارفتنبازدهيكاري

ماخواهدشد.
بنابراينرويراهحلهاتمركزكنيدوزمان
زياديراصرففكركردنبهصورتمساله

نكنيد.ازبرخياحساساتمنفيمانندخشم
نيزپرهيزكنيدزيراچنينحسيذهنرابه

وضعيتتدافعيميبرد.
قرارگرفتنذهندرحالتتدافعيبهمدت
طولاني،ســببازبينرفتنتواناييحل
مسالهوخلاقيتميشــودواينحالتنيز
خودباعثايجاداسترسدائميخواهدشد
وحتيدربلندمدتميتواندبرسلامتيما

اثربگذارد.
استرسيكيازعواملاصليعدمموفقيت
است.بنابراينســعيكنيدازعصبانيت،
حسادتوموارديازايندستپرهيزكنيد.
@ PracticalManagement

به صورت مساله فكر نكنيد

چگونه خوش بيني را چاشني زندگي خود كنيم؟
مطمئنا در خلال روزهايي كه زندگي به كام شما بوده است، طعم تلخ اتفاقات 
مايوس كننده را هم چشيده ايد. اما آيا هنگام مواجهه با سختي ها، نيمه پر ليوان را 
مي بينيد يا دائما به نيمه خالي ليوان توجه مي كنيد؟ با جواب دادن به اين سوال 
مشخص مي شود چقدر در زندگي روزمره تان خوش بين يا بدبين هستيد. اگر در 
جواب، شجاعانه اعتراف كرديد كه بخش قابل توجهي از نگرش تان در زندگي به 
زهر بدبيني آلوده است، حتما نياز داريد با مطالعه راهكارهايي اين عينك بدبيني 
را از چشم تان برداريد. با ما همراه باشيد تا به اتفاق ياد بگيريم چگونه خوش بيني 

را چاشني زندگي خود كنيم. 
 

احساساتخودرابشناسيد
خوشبيني به اين معني نيست كه بايد هميشه شاد باشيد. اينكه به اجبار سعي 
كنيد خودتان را حتي در مواقع بحراني شاد جلوه بدهيد، رفتار اشتباهي است. 
در عوض، خودتان را با گستره  متنوع احساساتي وفق دهيد كه در مقاطع مختلف 
زندگي بروز مي كنند و بپذيريد احساسات منفي مانند احساسات مثبت، بخشي 

طبيعي از تجربيات زندگي هستند. 

تكگوييهايدرونيخودرابررسيكنيد
براي اينكه بدانيد آيا ديدگاه تان نسبت به زندگي معمولا خوشبينانه است يا 
بدبينانه، بد نيست نگاهي به محتواي تك گويي هاي دروني  خود بيندازيد، يعني 
همان حرف هايي كه در ذهن  با خودتان مي زنيد. توصيه مي شود تك گويي هايي 
را كه در طول يك روز با خودتان داريد، بررسي كنيد و ببينيد كدام يك از اشكال 
تك گويي هاي منفي نگرانه اي را كه در ادامه آمده است، به دفعات زياد مرتكب 
شده ايد: آيا عادت داريد جوانب منفي هر اتفاقي را بزرگ كنيد و تمامي جوانب 
مثبتش را ناديده بگيريد؟ آيا در مواجهه با اتفاقات منفي، معمولا خودتان را به 
صورت خودكار سرزنش مي كنيد؟ آيا در هر موقعيتي، انتظار بدترين حالتش 

را مي كشيد؟ 

درزندگيبهدنبالجوانبمثبتبگرديد
تفكر مثبت يكي از مهم ترين اقداماتي است كه بايد براي تبديل شدن به يك فرد 
حقيقتا خوشبين در پيش بگيريد. بايد تك گويي هاي دروني  خود را در جهتي 
تغيير بدهيد كه بتوانيد هم در خودتان و هم محيط اطراف تان، روي جوانب 

مثبت تمركز كنيد. تفكر مثبت تاثير بسزايي روي سلامت ذهن و جسم دارد. 

هرروزجملهمثبتنگرانهيادداشتكنيد
با يادداشت كردن جملات كوتاهي كه مثبت انديشي شما را تقويت مي كند، 
مي توانيد بــه انجام پذيري كاري كه قصد انجامش را داريــد، باور پيدا كنيد. 
جملاتي بنويســيد كه با ديدن آنها يادتان بيفتد ســعي داريد چه بخشي از 
ديدگاه تان را نسبت به زندگي تغيير بدهيد. اين جملات را در مكان هايي از قبيل 
داخل كمد يا كناره هاي صفحه نمايش رايانه نصب كنيد تا هر روز جلوي چشم  
باشند. موارد زير چند نمونه از جملات مثبت نگرانه اي هستند كه مي توانيد 
هر روز از ديدن آنها انرژي بگيريد: »هر كاري امكان پذيره«؛ »اين شرايط دور و 
برم نيست كه به من شكل مي ده، بلكه خود منم كه به شرايط دور و برم شكل 
مي دم«؛ »تنها چيزي كه تحت كنترل منه، طرز برخوردم نسبت به زندگيه«. 

خودتانراباديگرانمقايسهنكنيد
بسياري اوقات احساس حسادت موجب ايجاد افكار منفي مي شود. يادتان باشد 
هميشه كساني هستند كه اگر خودتان را با اين افراد مقايسه كنيد، خواهيد ديد 
اوضاع خودتان به مراتب مطلوب تر است؛ بنابراين از مقايسه هاي منفي با ديگران 

بپرهيزيد و روي نقاط مثبت تكيه كنيد. 

درهرفرصتيلبخندبزنيد
مطالعات نشان داده است افرادي كه چهره شان را به يك لبخند دلپذير مزين 
مي كنند، نسبت به زمان حال و آينده احساس خوشحالي و خوشبيني بيشتري 
پيدا خواهند كرد. خوشبيني چيزي نيست كه از خود مغز به بيرون تراوش كند، 
بلكه از تعامل  فرد با دنياي پيرامونش ناشي مي شود. جنبه هايي از پيرامون تان 
را كه موجب نارضايتي  شما هستند، شناسايي كنيد و با صرف وقت و انرژي در 

جهت بهبودشان گام  برداريد. 

دراتفاقاتمنفيبهدنبالجوانبمثبتباشيد
بسياري از افراد به طور طبيعي عادت دارند فقط روي جوانب منفي هر اتفاقي 
تمركز كنند و جوانب مثبتش را ناديده بگيرند. براي مقابله با اين تمايل مضر، 
يك نمونه از اتفاقات منفي زندگي تان را در نظر بگيريد و در اين اتفاق خاص به 
دنبال جوانب مثبت بگرديد. مطالعات نشان داده است توانايي يافتن جوانب 
مثبت در اتفاقات تلخ يكي از اجزاي كليدي خوشبيني است و در بهبود استرس، 
افسردگي و كيفيت ارتباطات افراد با ديگران نقش دارد. اين تمرين را كه فقط 
۱۰ دقيقه زمان لازم دارد، روزي يك بار به مدت سه هفته انجام بدهيد. در پايان 

سه هفته خواهيد ديد چقدر خوش بين تر شده ايد. 
www.bartarinha.ir
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